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«Бүгінгі таңда Жетісу өлкесі «қызыл» аймақта. Сәйкесінше, 
облыста КВИ өсу қарқыны соңғы 2 аптада 0,4% - дан 0,6% - ға 
дейін артты. Соңғы аптада ең жоғары өсу қарқыны Алакөл, 
Балқаш, Еңбекшіқазақ, Іле, Қарасай, Қаратал, Райымбек, Талғар 
аудандарында байқалады»  деп хабарлайды JETISÝ MEDIA.

ЕЛ АУМАҒЫНДА ЭПИДАХУАЛ 
КҮРТ НАШАРЛАДЫ

 Өткен тәулікте өңір бойынша КВИ – дің 178 жағдайы 
тіркелді, 139-ы симптомдық және 39-ы симптомсыз.  Оның 
ішінде 14 жасқа дейінгі балалар – 29, оқушылар арасын-
да-12 және студенттер арасында-2 жағдай анықталды.  Ма-
мандар, КВИ және оның ішінде «Дельта» штаммен ауырған 
тұрғын – вакцина алмағандар деп дабыл қағуда.  
«Облысқа 1 компоненттен 540 645 доза вакцина келіп 

түсті, бүгінгі күні онымен 513 109 мың адам егілді, екпенің 
екінші бөлігін  291 549 тұрғын қабылдады. Вакцина алған 
тұрғындар арасында педагогтар - 37 594 және меди-
цина қызметкерлері – 23 167 көш бастап тұр,» - дейді 
Алматы облысы санитарлық-эпидемиологиялық бақылау 
департаментінің баспасөз-хатшысы Әлия Шагиахмет.
Айта кетейік, бүгін күніде Алматы облысының 42 пай-

ыз тұрғыны вирусқа қарсы вакцина алып үлгерген. Жо-
спар бойынша, қыркүйек айына дейін 1 млн-нан астам 
тұрғын екпе алуы керек. Осылайша қоғамдық иммунитет 
қалыптастырып, екпе алушы халық санын 60%-ға жеткізу 
көзделген.
Әлия Шагиахметтің айтуынша, өңірде тек «Гам-КОВИД-

Вак» вакцинасы ғана қалған, алдағы екі аптада аймаққа 
100 мыңнан астам доза вакцина келеді деп күтілуде.
Естеріңізге саламыз, Дүниежүзілік денсаулық сақтау 

ұйымының деректері бойынша, Қазақстанда қолданылатын 
вакциналар коронавирустық инфекцияның «Үнді», 
«Британдық», «Оңтүстік Африкалық» және «Бразилиялық» 
штаммына толықтай қарсы тұрады.

ЖД Ақпарат.

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев апта басында еліміздегі 
эпидемиологиялық ахуал жөнінде кеңес өткізді. Кеңесте Президент жалған 
екпе құжатын жасатып алу өте ауыр қылмыс екенін айтты. Бұл туралы 
"Жәрдем" газеті Президенттің ресми сайтына сілтеме жасап хабарлайды.

МЕМЛЕКЕТ бАсШЫсЫ Қ.ТоҚАЕв:
«ЕКПЕ сАЛУ жөНіНДЕгі жАЛҒАН 

ҚұжАТ ДАяРЛАУ – өТЕ АУЫР ҚЫЛМЫс»

Қасым-Жомарт Тоқаев өз сөзінде соңғы 
кезде індет жұқтырған адамдардың саны 
күрт артып кеткенін атап өтті. Күн сайын 
5 мыңнан астам науқас тіркелуде. Бір 
апта бұрын Үкімет ахуалды бақылауда 
ұстап отырмыз деп мәлімдеген еді. 
Бірақ эпидемиологиялық жағдай нашар-
лап кетті. 
– Ең бастысы – аса ауыр науқастардың 

көбеюін болдырмау, адам өмірін сақтау. 
Сондықтан, оның бір ғана жолы бар 
- екпе салу. Қалыптасқан ахуалдың 
өте күрделі екенін ашық айту керек. 
Пандемия өңір басшылары үшін нағыз 
сынақ болды. Бұл сынақты кем дегенде 
әкімдердің жартысы, ең жақсы дегенде, 
«үшке» тапсырады. Осындай жағдайда 
Үкіметтің үйлестірушілік рөлі бірнеше 
есе арта түседі. Бұл жерде сырт-
тан тон пішіп отыратындардың пікірі 
маңызды емес. Үкімет пен тиісті 
ведомстволардың үйлестірушілік рөлін 
күшейту қажет, – деді Президент.
Ел президенті екпе салдыру деңгейі 

төмен өңірлерге әдістемелік көмек 
көрсету үшін шұғыл түрде көшпелі топ 
жасақтауды тапсырды. Оның пікірінше, 
вакцина салдырғысы келмейтін адам-
дармен жұмыс барысында саралау 
әдісін қолданған жөн.
– Екпе салдырудан бас тарту себептері 

әртүрлі. Мұндай адамдардың ішінде 
ойланып жүргендері көп. Барлық әдіс-
тәсілді пайдалану, соның ішінде, 
әлеуметтік желілер арқылы олардың 
көзін жеткізу керек. Батыстың кейбір 
дамыған елдері көз жеткізу әдісінен 
мәжбүрлеу шараларына көшіп жатыр. 
Ірі еңбек ұжымдарының қызметіне 
байланысты ерекше жағдайлар бол-
маса, біз ондай қадамға бармаймыз. 
Сондықтан, өз дегенінен қайтпайтын 
аз ғана антиваксерлерге бола отбасы-
ларын өз еңбегімен асырап отырған 
азаматтарымыздың денсаулығын 
қатерге тіге алмаймыз, – деді Қасым-
Жомарт Тоқаев.
Президент Денсаулық сақтау 

министрлігі мен Ақпарат және қоғамдық 
даму министрлігі бірлесіп, тәуелсіз 
әлеуметтік сауалнама жүргізуге тапсыр-
ма берді. Антиваксерлер деген кімдер 
екенін анық әрі нақты түсіну керек және 
олардың толық әлеуметтік бейнесін 
ашу қажет дегенді айтты.
– Негізінен вирус жұқтыру деректері 

сауда ойын-сауық орталықтарында, 
кафелер мен ресторандарда болаты-

нын ескеру керек. Мұндай жағдайда 
сақтану шаралары, соның ішінде вак-
цинация маңызды орын алады, – деді 
Қ.Тоқаев.
Мемлекет басшысы өңірлердегі 

вакциналардың тапшылығына қатысты 
мәселені көтерді. Атап айтқанда, Ал-
матыда екпенің бірінші дозасы бойын-
ша вакциналаудың бір-ақ күнгі көлемі 
(6,8 мың доза) қалған. Осы ретте өзге 
өңірлерде екпе егудің орташа қарқыны 
бойынша есептегенде қалған вак-
цина Алматыдағыдан ондаған есе 
көп. Денсаулық сақтау министрлігіне 
өңірлермен бірлесіп, екпе салу 
жағдайына дұрыс болжам жасауға, 
сондай-ақ, жарамдылық мерзімін еске-
ре отырып, вакцинаны қайта жіберу 
жүйесін жолға қоюға тапсырма берді.
– Иммунитет қалыптастыру үдерісін 

тежеп отырған тағы бір өзекті мәселе 
– вакцинацияның жалған құжаты. 
Мұндай теріс құбылыстардың алдын 
алып, олардың таралуына жол бермеу 
маңызды. 16 шілдедегі мәлімет бойын-
ша 65 қылмыстық іс қозғалған. Яғни, 
жұмыс басталды. Енді оны белсенді 
жалғастыру керек. Бұл – ұлттық 
қауіпсіздікке нұқсан келтіретін іс-
әрекет. Вакцинация паспортының 
қолдан жасалуына жол берген 
тұлғаларға қатаң жаза қолдануды 
тапсырамын, – деді ел басшысы.
Кеңес барысында вакцина өндірісі 

саласындағы көшбасшы елдер-
ден әкелінетін екпенің түрін кеңейту 
мәселесі де қарастырылды. Қасым-
Жомарт Тоқаев ресейлік жаңа «Спут-
ник лайт» вакцинасын жеткізу және оны 
отандық фармацевтикалық алаңдарда 
шығару мәселесін пысықтауды тапсыр-
ды.
– Отандық QazVac вакцинасын 

қыркүйек айында шығару жоспар-
ланып отырғанын ескере оты-
рып, оның Дүниежүзілік денсаулық 
сақтау ұйымында тіркелуін тезде-
ту қажет. Бұл – Денсаулық сақтау 
министрлігі мен Сыртқы істер 
министрлігінің жұмысы. QazVac вак-
цинасын екіжақты уағдаластықтар 
аясында үшінші елдердің нарығына 
шығару жұмыстарын ұйымдастыру 
маңызды. Үкіметке аталған мәселені 
ерекше бақылауға алуды және бір ай 
ішіндегі атқарылған жұмыстардың 
нәтижесін баяндауды тапсырамын, – 
деді Қ.Тоқаев.
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Үстіміздегі жылдың бірінші жартысында жұмыспен 
қамтудың белсенді шараларына өңірде 30 мыңнан астам 
жұмыссыз және өзін өзі жұмыспен қамтығандар тартылды, 
деп хабарлайды Алматы облысы әкімінің баспасөз қызметі. 

біРіНШі жАРТЫ жЫЛДЫҚТА 
жұМЫсПЕН ҚАМТУДЫң бЕЛсЕНДі 

ШАРАЛАРЫМЕН өңіРДЕ 30 
МЫңНАН АсТАМ АДАМ ҚАМТЫЛҒАН

Облыстық экономика және бюджеттік 
жоспарлау басқармасының мәліметіне 
қарағанда «Жұмыспен қамту жол кар-
тасы» бағдарламасын жүзеге асыруға 
биылғы жылы облысқа 31,8 млрд. теңге 
бөлінген.  Үстіміздегі жылдың бірінші жар-
тысында халықты жұмыспен қамтудың 
белсенді шараларымен өңірде 30 
мыңнан астам адам қамтылған. Соның 
ішінде «Жұмыспен қамту жол картасы» 
бағдарламасы арқылы 3,3 мың адам 
жұмысқа орналасқан.  
Сол сияқты халықты жұмыспен қамтуға 

шағын және орта бизнесті мемлекет та-
рапынан қолдаудың тигізген ықпалы 

зор. 
Биыл жылы «Жұмыспен қамтудың жол 

картасы», «Бизнестің Жол картасы», 
«Еңбек» бағдарламалары мен «Жетісу» 
өңірлік бағдарламасы шеңберінде 
қаржы көлемі 23 млрд. теңгеге дейін 
ұлғайған.  
Бірінші жарты жылдықта 7,5 млрд. 

теңгеге 990 жоба қаржыландырылып, 2 
750 тұрақты жұмыс орны құрылған.
2021 жылы жалпы ішкі өнімдегі шағын 

және орта бизнестің үлесі 34,3% жетеді.

Алматы облысы әкімінің 
баспасөз қызметі.
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Еңбекшіқазақ ауданының 28 жасар тұрғыны  Ермек 
Сұңқарбекұлы газоблоктар, приторлық блоктар мен 
брусчаткалар шығаратын екі шағын кәсіпорынды іске қосты.

Алғашқы за-
уыт өткен жылы 
Талғар ауда-
нында салынған, 
0,3 га аумақта 
ө н д і р і с т і к 
цех, қойма 
ү й - ж а й л а р ы , 
ұңғыма, өнімдер 
с а т ы л а т ы н 
шағын дүкен 
о р н а л а с қ а н . 
Екінші цех осы 
жылдың мамыр 
айында Борал-
дай ауылында 
ашылды. Жалпы 
ауданы 1 га. Күн сайын зауыттарда 50 
шаршы метрден брусчаткалар, 240 дана 
газоблок және 1200 приторлық блок 
шығарылады. Екі кәсіпорында барлығы 
17 адам жұмыс істейді.

АЛМАТЫ обЛЫсЫНДА 
КәсіПКЕР гАзобЛоКТАР 

ШЫҒАРАТЫН ЕКі ШАҒЫН 
зАУЫТ АШТЫ

-Осыған дейін құрылыс компаниясын-
да жұмыс істедім. Тәжірибем болды. 
Блоктарға сұраныс бар екеніне, кәсіп 
жүргізуге мүмкіндіктің барына көзім 
жетті. Осылайша өз ісімді ашу тура-
лы идея пайда болды. Еңбекшіқазақ 
ауданындағы Кәсіпкерлер палатасы 
арқылы «Бастау Бизнес» кәсіпкерлік 
негіздеріне оқыту жобасына қатысуды 
шештім. Алғаш рет 200 АЕК көлемінде 
грант, кейін 6 млн. теңге көлемінде 6 
пайызбен жеңілдетілген несие алдым. 
Сонымен бірге «Бизнестің жол картасы» 
бағдарламасы аясында инновациялық 
жоба ретінде 2 млн. теңге көлемінде 
грант жеңіп алдым. Осы қаражатқа 
мен блоктар мен төсемдер мен басқа 
да жабдықтар шығаратын станок-
тарды сатып алдым. Жабдықтардың 
барлығы отандық өнім, тек приторлық 
блоктар шығаратын станок Қытайда 
жасалған. Өндіріске арналған шикізат 
жергілікті карьерлер мен цемент зау-
ыттарынан жеткізіледі, - деді кәсіпкер.
Ермектің айтуынша, өндіріс пен сату 

маусымы наурыз айында басталып, 
қазан айының соңына дейін жалғасады. 
Өнімдердің көпшілігін жеке азамат-
тар сатып алады, қалғаны шама-
мен 30%-ын мемлекеттік және бизнес 
құрылымдардың үлесі.
Алдағы кезеңде кәсіпкер өндірісті 

кеңейтіп, өнеркәсіптік база салуды жо-
спарлап отыр. Сондай-ақ қызмет көрсету 
және туризм салаларында дамуға ниетті 
екенін айтты.
Алматы облысы Кәсіпкерлер 

палатасының мәліметінше, жыл басынан 
бері «Еңбек» бағдарламасы аясында 
«Бастау Бизнес» кәсіпкерлік негіздеріне 
2,5 мыңнан астам жұмыссыз және жас 
кәсіпкер оқытылды. Жоба бойынша өткен 
жылы және биыл оқытылғандарды ескер-
генде 700-ден аса бизнес-жоба гранттық 
қаржыландыру мен жеңілдетілген несие 
алды.

Алматы облысы Кәсіпкерлер 
палатасының баспасөз қызметі.
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МЕМЛЕКЕТ бАсШЫсЫ Қ.ТоҚАЕв:
«ЕКПЕ сАЛУ жөНіНДЕгі жАЛҒАН 

ҚұжАТ ДАяРЛАУ – өТЕ АУЫР ҚЫЛМЫс»
Мемлекет басшысы вакцинация 

мәселесінде отандық бизнестің 
бірегей ұстанымы аса маңызды 
екенін алға тартты. Ұжымдық им-
мунитетке қол жеткізбей, бизнеске 
қойылған санитарлық шектеулерді 
алып тастау мүмкін емес. Бұл 
кәсіп пен тұтынушылар үшін көп 
жағдайда «Ashyq» цифрлық 
шешімнің арқасында мүмкін болды.
– Соңғы кездері індет 

жұқтырғандардың және олармен 
байланыста болған адамдардың, 
яғни, қоғамдық орындарға 
барған «қызыл» мен «сары» түс 
мәртебесі бар тұлғалардың саны 
арта түсті. Осы ретте арнайы 
бағдарлама оларды анықтағанда, 
ниеті бұзық адамдар басқа де-

малыс орындарын іздеуге ұмтылады. 
Мұндай жауапсыз тұлғалар 
айыппұлдардан мүлде қорықпайды, 
тіпті оларға ешкім айыппұл сал-
майтын сияқты. Әйтпесе, ЖСН-ді 
және иммундық мәртебені тіркеу 
жүйесі бар ғой. Азаматтар осындай 
жауапсыздықтары үшін жазалануы 
тиіс. Карантиндік шектеулерді сақтау 
талаптарын қатаңдатуды тапсыра-
мын, – деді Қасым-Жомарт Тоқаев.
Президент былтырғы жазда болған 

жағдайдың қайталануына жол беруге 
болмайтынын айтты. Ол үшін денсаулық 
сақтау жүйесінің бір қалыпты жұмыс 
істеуін қамтамасыз ету қажет.
– Ауруханалардағы төсек-орындарды 

індетпен ауырғандар үшін қайта 
дайындау ісіне байланысты жо-
спарлы операцияларды жасауға 
алтын уақытымыз кетіп жа-
тыр. Нәтижесінде патологияның 
меңдеуі салдарынан қайтыс болған 
науқастардың саны артуда. Бұл емдеу 
ісінің табысты болу мүмкіндігін барын-
ша төмендетіп, емге көп қаржының 
жұмсалуына әкеп соқтырады, – деді 
Мемлекет басшысы.
Ертең бүкіл мұсылман қауымы үшін 

қасиетті Құрбан айт мерекесі баста-
лады. Осыған орай Қасым-Жомарт 

Тоқаев елде күрделі ахуал қалыптасып 
отырғанын атап өтіп, жұрттың 
құрбандық шалатын жерлерде жаппай 
жиналуын болдырмау керек екенін айт-
ты.
– Жағдайды одан бетер ушықтырып 

алуымыз мүмкін. Үкімет пен әкімдер 
осы мәселені ерекше бақылауда 
ұстауға тиіс. Құрбан айтта 
инфекциялық қауіпсіздікті барынша 
қамтамасыз ету қажет, – деді Пре-
зидент.
Мемлекет басшысы бүгінгі көтерілген 

мәселенің бәрі Үкіметтің ерекше 
бақылауында болуы тиіс екеніне 
тоқталды. Сонымен қатар, Қазақстан 
азаматтарының өз денсаулықтарын, 
жақындары мен отбасыларын сақтауы 
қажеттігіне назар аударды.
– Коронавирус біз үшін ең қымбат 

жандарды алып кетіп жатыр. Індетке 
қарсы күресте аға буын өкілдері зар-
дап шегуде. Дегенмен, балалардың да 
ауырып жатқаны мазалайды. Ата-
аналарынан вирус жұқтырған бір 
жастағы сәбилердің қатты ауыраты-
нын елестетудің өзі ауыр. Жақында 
ғана бұл мүмкін еместей көрінген, 
бірақ қазіргі кезде мыңдаған сәби осы 
қауіпті індетті жұқтырған. Өзіңді 
және жақындарыңды осы қатерден 
сақтаудың жалғыз жолы – вакцинация, 
– деді Қасым-Жомарт Тоқаев.
Сонымен қатар, кеңес барысында 

Премьер-Министрдің орынбасары 
Ералы Тоғжанов, Денсаулық сақтау 
министрі Алексей Цой, Нұр-Сұлтан 
қаласының әкімі Алтай Көлгінов, Ал-
маты қаласының әкімі Бақытжан 
Сағынтаев, Қарағанды облысының әкімі 
Жеңіс Қасымбек, Жамбыл облысының 
әкімі Бердібек Сапарбаев, Алматы 
облысының әкімі Амандық Баталов, 
Шығыс Қазақстан облысының әкімі Да-
ниал Ахметов, Қызылорда облысының 
әкімі Гүлшара Әбдіқалықова, Қостанай 
облысының әкімі Архимед Мұхамбетов 
сөз сөйледі.

ЖД Ақпарат.

сАясИ НАУҚАННЫң 
ҚЫзЫҒЫ МЕН ШЫжЫҒЫ

Басталды. Не басталды деген сұрақ туындайды. Ауыл әкімдерін сайлау. Жаңа саяси қадамдарға барып 
жатқан ел саясатында бұл үлкен жаңалық болғалы тұр. Сайлау 25-шілдеде өтеді. Биыл Жетісу жерінде 
242 үміткер ауыл әкімдігіне сайлауға түспек. Үміткерлер 71 ауылдық округтің әкімдігіне таласады. Олар 
бүгінде үгіт-насихат жұмыстарына кіріскен. Үгіт-насихат науқаны 15-шілдеде басталған еді. Науқанға 
сай қазір үміткерлерлер сайлаушылармен кездесу өткізу барысында еліміздегі пандемиялық жағдайға 
байланысты барлық санитарлық-эпидемиологиялық талаптарды жіті назарда ұстайы. 
Бүгінде ауыл әкіміне үміткерлікке 

ұсынылған 242 кандидаттың 85-ін сая-
си партиялар ұсынып отыр. Тарқатсақ, 
«NurOtan» партиясынан - 57 кандидат, 
«Ауыл» ХДПП - 6 кандидат, «Ақ Жол» 
ҚДП - 1 кандидат, «АDAL» КП - 11 кан-
дидат, НПК - 7 кандидат, ЖСДП-1 кан-
дидат ұсынған. Ал, 157 кандидат өз-өзін 
ұсынған. Сайлау науқаны басталғаннан 
бері 29 үміткер саптан шығарылды. Оның 
17-сі талаптарға сай болмауына байла-
нысты қатардан шыққан. Ал 12-сі өз кан-
дидатурасын алып тастау туралы өтініш 
тастаған.
Бүгінде үміткерлер жан-жақты үгіт 

жұмыстарын жүргізіп бағуда. Бұл науқан 
сайлау болардан бір күн бұрын, 24-шілдеде 
сағат 24:00-де тоқтатылады. Әрбір үміткерге 
республикалық бюджеттен 220000 теңге 
мөлшерінде қаражат бөлінеді. Оған канди-
даттар БАҚ-та жариялау, үгіт материалдарын 
шығару, көлік шығындары, теледидар мен 
радиодан сөйлеу, үй-жайларды жалға алу 
сынды шығындарын өтейді. Барлық үгіттік 
баспа материалын дайындау кезінде осы 
материалдарды шығарған ұйым, олардың 
басылған жері мен таралымы, тапсырыс бер-
ген тұлғалар, қандай қаражаттан төленгені ту-
ралы мәліметтер қамтылуы тиіс.
Аудандық маңызы бар қала, ауыл, кент, 

ауылдық округ әкімдігіне үміткерлер назар-
да ұстауы тиіс ақпарлар жіті түсіндірілген. 
Әрбір кандидат болашақ қызметінің сайлау 
алдындағы бағдарламасымен таныстыра-
ды. Олар сайлау алдындағы бағдарламада 
республиканың конституциялық құрылысын 
күштеп өзгерту, оның тұтастығын бұзу, мем-
лекет қауіпсіздігіне нұқсан келтіру, әлеуметтік, 
нәсілдік, ұлттық, діни, тектік-топтық және 
рулық араздықты қоздыру, қатыгездік пен 
зорлық-зомбылыққа бас ұру, сондай-ақ 
заңдарда көзделмеген әскерилендірілген 
құрылымдар құру туралы теріс пиғыл тура-
лы мүлдем насихаттамауы тиіс. Бұл талап-
тар бұзылған жағдайда сайлау комиссия-
сы кандидатқа партиялық тізімді тіркеуден 

бас тартуға, ал кандидат тіркелгеннен кейін 
мұндай сайлау алдындағы бағдарламаны 
ұсынған жағдайда кандидатты тіркеу туралы 
шешімнің күшін жоюға толық құқылы.
Сайлау барысының әділ һәм ел 

заңнамасы аясында өтуі үшін Алматы об-
лысында «Бейпартиялық сайлау орталығы» 
республикалық қоғамдық бірлестігінің фили-
алы ашылды. Мұнда бақылаушы болатын 17 
белсенді мүшесі бар.
 - Елімізде тұңғыш рет ауылдық округтері 

әкімдерінің сайлауы өтеді. Осы орайда сай-
лау процесінің ашықтығы мен заңдылығын 
байқау үшін «Бейпартиялық сайлау 
орталығы» құрылып, жұмысын жолға қоюда. 
Аталмыш орталық атынан біздің өңірімізде 
484 байқаушы арнайы оқытудан өтіп жа-
тыр. Мақсатымыз – алдағы сайлаудың 
ашық, заңға сәйкес өтуіне өз үлесімізді қосу,- 
деді «Бейпартиялық сайлау орталығы» 
республикалық қоғамдық бірлестігінің Алма-
ты облыстық филиалының жетекшісі Жанат 
Төлемісова өз сөзінде. 
Жалпы, еліміз бойынша бір мезгілде 700-

ден астам елді мекеннің әкімі сайланады. 
Аталмыш қоғамдық бірлестік еліміздің әрбір 
өңірінен ашылған филиалдары арқылы 
1700 сайлау учаскесінде науқан барысын 
бақылайды. 

ЖД Ақпарат.



ТЫНЫс 3№8 (669) жұма, 23 шілде, 2021 ж.

www.zhardem.kz

ТҮТіНі ТҮзУ, ТұРМЫсЫ 
оңТАйЛЫ АУЫЛ

ХХ ғасырдың соңғы жылдарында елімізде 
болған саяси жағдайлардан соң ауылдардың 
тұрмысы тұралап, сондағы ағайын ала 
дорба арқалап, уақыт талабына сай ірі 
орталықтарға, іргелі қалаларға ағылды. Қалай 
дегенмен, күн көрістің қамы соған итермеледі. 
Нәтижесінде ауылшаруашылығы түйіні 
көп, күрмеуі қиын мәселелерге тап болды. 
Тозығы жеткен техника еңбеккерлердің егін 
егуге мүмкіндігін азайтса, тұқымның тозығы 
жетуі де өнімділікті мардымды етпеді. Егін 
алқаптары тоз-тозы шығып, көрсеткішті кейін 
сүйреді. Маман тапшылығы да өнімділікке 
кері әсерін тигізді. Мал шаруашылығы да 
кері кетіп, кезінде еселі өнімділік тудырған 
фермалар қаңырап, есігіне қара құлып түсті. 
Мұндай ахуалдан кейін ауылдағы ағайын 
ала дорба арқалап, қала жағалады, ба-
зар жағалады. Ел үмітін арқалап, билікті 
тізгінге алған Тұңғыш Президентіміз, Елбасы 
Н.Назарбаев ауылдың іргесі бүтінделмей, 
сондағы ағайынның жағдайы келіспей елдің 
өркендемейтінін нық аңғарғандай . 
Нәтижесінде 2003-2005 жылдары елімізде 
«Ауыл жылы» жарияланды. Реформалы 
жылдардың нәтижесінде қазақтың «алтын 
бесігі» бірсыпыра жөнге келді. Ауылды да-
мыту мұнымен тоқтап қалмады. «Алтын 
бесіктен» ұзап кеткендерді, ауылға қажетті 
мамандарды тарту мақсатында түрліше 
бағдарламалар дүниеге келді. Соның бірі де, 
бірегейі «Дипломмен ауылға» бағдарламасы 
еді. Бұл үдерісті жобаның мақсаты – жоғары 
білікті жастарды ауылда тұруға, сол ауылдың 
әлеуетін көтеруге жағдай жасау еді. Әрине, 
«алтын бесіктегі» кәсіпкерлікті дамыту үшін 
де сан түрлі бағдарламалар дүниеге келді. 
Одан өзге Елбасының бастамасымен елді 
мекендерде тіршілік етіп жатқан ағайынның 
тұрмысын түзеу үшін де сан бастама қолға 

алынды. Түрлі әлеуметтік бағдарламалар, 
экономикалық жобалар әлі де жүзеге асып 
келеді. Елбасы бастаған істі ел президенті 
Қ.Тоқаев жандандырып, ел экономикасының 
локомотивін одан әрі ілгерілетуге атсалысу-
да. Мұны президенттің «Ауылдық жерлердің 
әлеуметтік ортасын жаңғыртуға да кірісуіміз 
қажет. Осыған байланысты арнайы «Ауыл 
- ел бесігі» атты жобаны жүзеге асыру 
қажет. Бұл арқылы қазақстандықтардың 
жергілікті жердегі еңбегіне қатысты 
идеологияны қолға алуымыз керек. Бұл 
әкімшіліктердің міндеті», - деген сөзінен 
аңғаруға болады. 

Өрісі ӨрКенге бАйлАнғАн
Кезінде дәулеті тасып, берекесі мен бағы 

жайнап, кейін қиын-қыстау шақты тудырған 
нарықтық экономикаға көшу салдарын сезініп, 
бүгінде ынтымағы һәм тұрмысы жарасты 
ауылға айналған елді мекендердің қатарында 
Малыбай ауылдық округі бар. Бұл ауылдың 
экономикалық және әлеуметтік дамуына 
Елбасының және ел президенті 
Қ.Тоқаевтың сындарлы сая-
саты нәтижесінде атқарылып 
жатқан түрлі бағдарламалары 
септесуде. Бұл сөзімізді ешкім 
де, ешқашан да жоққа шығара 
алмас. Өйткені, елімізде Елба-
сыдан, одан кейін Қ.Тоқаевтан 
асқан саяси көсем, реформатор-
лар шыққан жоқ. 
Малыбай ауылдық округінің 

құрамына Майлыбай ауылы 
мен Көктерек елді мекені кіреді. 
Бұл әкімшілік құрылымның 
жалпы аумағы 9 мың гектарды 
құраса, оның 3,08 мың гектары 
суармалы егіншілікке негізделсе, 
3,2 мың гектары ауылда ата 
кәсіпті жандандырып отырған 

Ауыл – қазақтың алтын қазығы, тал бесігі. Бағзы заманнан қалыптасқан өркениет үдерісі ел 
жұртының тұрмыс-тіршілігін, болмыс-бітімін әлі де сол ауылмен байланыстырып тұр. Содан шықса 
керек, былайғы жұрт «ауыл гүлденгені - ел көркейгені» дегенді жиі сөз етеді. Мәселен, Еңбекшіқазақ 
ауданына қарасты Малыбай ауылының өсіп өркендеуіне ауданның, мұнан кейін Жетісу жерінің 
дамуына өзіндік леп беріп жатқанын аңғару қиын емес. Соңғы уақыттарда атаулы ауылдың тынысы 
кеңіп, қамбасы астыққа, қырманы ырысқа толып, бақ-берекесі тасып, тұрғындарының несібесі 
молайып келеді. Қара жерге маңдай-терін төгіп жүрген ауыл еңбеккерлері елді мекеннің көркейіп, 
керегесі кеңеюіне септесіп жүр. Бүгінгі нысанамызға арқау болатын – Малыбай ауылдық округі.
ағайынға арналған жайылым. Осынша 
жерде маңдай терді төгіп, дала төсінде 
еңбек етіп, тұрмысын түзеген 5414 тұрғын 
мекен етеді. Дені қазақ және ұйғыр 
ұлтының өкілдері. Бастысы татулық пен 
ынтымақты арқау еткен ауыл тұрғындары 
еліміздің достық мекені екенін тағы бір 
дәлелдейтіндей. 
Ауыл балаларының білімді һәм білікті, 

заман талабына сай алымды да қарымды 
болуы үшін жалғыз білім ошағының 
қызметкерлері барын салып келеді. 
Мәселен, ауыл мектебінде 758 оқушы 
білім алса, олардың болашақ мығым 
азамат болуы үшін 95 мұғалім тер 
төгуде. Сапалық құрамы жағынан ауыл 
ұстаздарының 87-і жоғары білімді, 8-і ар-
наулы орта білім алған мамандар. Соған 
қарамастан «шамшырақтық» рөлін сапа-
лы сомдап, өткен жылы мектепті 44 оқушы 
тәмамдады. «Балам-болашағым» деген 
жұрт үшін ұрпағының саналы һәм сапа-
лы болғаны абзал. Бүгінде өткен жылғы 
түлектердің 14-і жоғары оқу орнына түссе, 
24-і арнаулы білім шаңырақтарында 
ізденісін шыңдауда. Ал 6 түлек ауылдың 
көсегесін көгерту үшін елді мекендегі 
шаруа қожалықтарында тер төгуде. 
Айтпақшы, биыл ауыл мектебін 48 оқушы 
тәмамдады. Бүгінде олар оқу орында-
рына құжат тапсырып, болашақ маман 
болуға талпыныс қарекетінде. Мұнан 
өзге, ауылдың мектепке дейінгі жастағы 
балаларын қамту мақсатында «Алуа» 

б а л а б а қ ш а с ы 
жұмыс істейді. 
Ел президенті мен 
Елбасының сан қырлы 
б а с т а м а л а р ы н ы ң 
арқасында жұмысын 
о ң т а й л а н д ы р ғ а н 
балабақша бүгінде 
карантиндік шектеу-
лер негізінде жұмыс 
істеуде. Әйтпесе, 42 
арнайы маман тәлім 
мен тәрбие нәрін 
себетін бөбекжайда 
6 топ, оның 
арқайсысында 14 ба-
ладан тәрбиеленеді. 
Жалпы, ауылдық 
округтегі балабақша 
т а п ш ы л ы ғ ы 

байқалмайды. 
Ауылдық округте демографиялық өсім 

байқалады. Қалай дегенмен, халық санының 
көп болуы және олардың салауатты һәм 
білімді болуы ел саясатының негізгі бөлігі. 
Солай болғаннан деп түйсінген абзал, Ата 
заңымызда еліміз бойынша адам мен оның 
құқығынан асқан байлық жоқ. Ал мұндай 
байлықты кемсіту, денсаулығы мен құқығына 
қол сұғу Ата заңмен қорғалған. Бірді айтып, 
бірге кеткендейміз, ауылдағы демографиялық 
ахуалға ойысайық, өткен жылы елді мекен-
де 82 сәби, болашақ елдің тұтқасы болар 
отандасымыз жарық дүние есігін ашыпты. 
Ауылдың ақ халатты мамандары олардың 
дені сау, аналардың денсаулығында да 
мүкістік байқалмайтынын айтады. Ал, 
үстіміздегі жылдың алты айында 25 сәби 
дүниеге келіпті. Жыл соңына дейін сәбилі 
болуға, ұрпақ сүюге үмітті аналардың саны 
көп екенін алға тартады сала мамандары. 
Жалпы, ауылдық округтегі жалғыз дәрігерлік 
амбулатория тұрғындардың саулығы үшін 

еңбек етуде. Мәселен, әлемде орын алған 
пандемия уағында ақ халаттылар аянып 
қалмады. Бүгінде ауылдық амбулаторияда 23 
Гипократ антын қабылдағандар қызмет етеді.

Әлеуметтің Әлеуеті 
Артып КелеДі

Өткен жыл еліміз үшін ғана емес, әлем 
үшін оңай соқпады. Қалыпты өмірден ай-
нып, қашықтықтан байланыс орнатуға 
мәжбүр болған отандастарымыз әлі күнге 
сол залалды ұмытпайды. Қалай деген-
мен, тұрмысымыздың әр саласына өз 
ауыртпашылығын әкелген індеттің зардабын 
әлі тартып келеді. Мұндайда, шыны керек көп 
нәрсе сынға түсті. Сынның бірі – бірлігімізді 

тұралатпаққа ұмтылды. Сан ұлтты бауырына 
басқан ұланғайыр ұлы елдің әр тұрғыны бірлік 
пен ынтымақты ұмытқан жоқ. Оның бір сипа-
ты Малыбай ауылдық округінде көрініс тапты. 
Ауылдық округ әкімдігінің қызметкерлері мен 
ауылдағы кәсіп етіп, елдің аузын несібеге 
тигізіп отырған демеушілер «Мектепке жол» 

акциясы аясында өткен жылы 25 
оқушыға жәрдемдесті. Мұнан өзге 
олар 50 отбасына көмек қолын 
ұсынып, осынша отбасыны қысқы 
отынмен қамтыды. Бұл үрдіс 
үстіміздегі жылдың алты айында да 
жалғасып, 45 отбасыға азық-түлік 
себеті тарту етілді. Бұл қайырлы іс 
алдағы уақытта да жалғасатынын 
айтты ауылдық округ әкімі. 
Ауыл халқының тұрмыс сапа-

сын жақсарту, олардың қолайлы 
ортада өмір сүруін қамтамасыз 
етуді ел президенті әр сөзінде 
нығырлай айтып келеді. Сол 
бастаманың негізінде елді мекен-
де бірқатар әлеуметтік нысанға 
жаңғырту жұмысы жүргізілді. 
Өткен 2020 жылы аудандық бюд-

жеттен 25 миллион қаржы бөлініп, 
аталмыш қаржының шашауы шықпай 
елді мекендегі А.Дарванкулов, 
К.Тохтымаметов, К.Кулиев, А.Иминов 
көшелері жаңғыртылды. Мұнан өзге 
2,5 миллион теңгеге М.Сабиров және 
Ж.Жұмабаев көшелеріне жарық шам-
дары орнатылды. Нәтижесінде ата-
улы көшелер самаладай жарқырап 
тұр. Биыл да мұндай ауқымды 
жұмыстар атқарылады. Өңірлерді да-
мыту бағдарламасы бойынша ауыз 
су құбырлары ағымдық жөндеуден 
өткізіледі. Сондай-ақ, ауыл көшелерін 
жарықтандыруға 4,8 миллион қаржы 
бөлініп отыр. Мұнан өзге өткен жылы 
ауыл жастары мен тұрғындардың 
демеушілігімен елді мекеннің орта-
сынан Жастар саябағы бой көтерген 
еді. Сол жылы саябақ аумағына 250 
түп ағаш отырғызылды. Демалысқа 
оңтайлы жағдай жасалды. Бүгінде бұл 
демалыс орыны саялы баққа айналған. 
Ауыл әкімдігі қызметкерлері биыл 
саябақ ішіне шағын спорт алаңқайын 
салуды жоспарлап отыр. Жоспарға 
сай ойын алаңы түрлі спорттық 
жабдықтармен қамтылмақ. 
 «Қазақстан – дарынды жастар мекені. 

Ертең еліміздің абыройын асыра-
тын да – осы талантты ұл-қыздар. Біз 
олардың өрісін ашып, қарым-қабілетін 
шыңдау үшін бар мүмкіндікті жасауға 
тиіспіз», - деген еді ел президенті 
Қасым-Жомарт Тоқаев бір сөзінде. 
Ауыл жастарының рухани кемел бо-

луы үшін бар жағдай жасалуда. Ауылдағы 
мәдениет үйінің жанында би және домбы-
ра үйірмелері жұмыс істейді. Карантиндік 
жағдайда үйірме тәрбиеленушілер онлайн 
үйретуден өтті. Сондай-ақ, үстіміздегі жылы 
ауыл тұрғындарының демеуімен Роши 
Садваков есімді азамат үрлемелі аспап-
тар оркестірін құрған. Бұл ұжым жастардан 
құралған десек те болады. 

АгроӨнерКӘсіп тұрмысқА АрқАу
Малыбай ауылдық округінің тұрмысы 

ауылшаруашылығына негізделген. Басымдық 
егінге берілген. Өткен жылы ауыл еңбеккерлері 
400 гектарға күздік арпа сеуіп, гектарына 

29,3 центнерден өнім алған. Сол жылы 874 
гектарға жүгері, 705 гектарға соя, 320 гектарға 
күнбағыс, 205 гектарға картоп, 490 гектарға 
көкөніс егіп, барынша мол өнім алды. Биыл 
да - егін көлемі аз емес. Дала еңбеккерлері 
күзде ауыл тұрғындарының несібесін молай-
тады. Жалпы ауылда, дала жұмыстарына 
негізделген 25 жүк көлік, 30 трактор, 6 шөп 
шабатын комбайн, 6 астық жинайтын комбайн 
бар. Жуырда ғана мемлекет қолдауымен 
ауылдағы еңбеккерлер 4 жаңа МТЗ-90 трак-
торы мен 1 астық оратын комбайн сатып 
алған. Ауылшаруашылығын әртараптандыру 
да ел саясатының басым бөлігі. Шыны керек, 
ауыл тұрғындары арасында бақ өсіріп, жеміс 
өндірісін өркендету кең етек жаюда. Мәселен, 
«Бахтияр» шаруа қожалығы 20 гектарға, 
«Беркет» шаруа қожалығы 5 гектарға, «Бег-
зат» шаруа қожалығы 14 гектарға алма 
ағашық отырғызды. Мұнан өзге, үстіміздегі 
есепке сай, ауылдағы төрт түлік саны өсіп, 
тиісінше сиыр 800 басқа, қой-ешкі 7171 басқа, 
жылқы 243 басқа, құс 1500 басқа жеткен.

м.мАқсым.
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"В медицине главным лекарством является сам врач," - 

говорил Антоний Кэмпиньский. Эти слова, как никакие другие, 
подходят нашему герою. Героем сегодняшнего интервью стал 
профессионал своего дела, уважаемый и любимый своими 
пациентами - Анарбек Монголханович Монгол. АНАРбЕК МоНгоЛ: 
Анарбек Монголханович работает в ме-

дицине более 15 лет, а именно в направ-
лении травматологии и ортопедии, где 
показал себя одним из лучших врачей на-
шего региона. Начиная с 2009 года он был 
заведующим отделения травматологии и 
ортопедии в Областной больнице города 
Талдыкорган, а так же был главным внеш-
татным травматологом-ортопедом Алма-
тинской области. В 2019 году для защиты 
магистратуры по менеджменту здравоох-
ранения и PhD, Анарбек Монголханович 
решил набраться опыта в мегополисе. И 
устроился на должность заместителя ди-
ректора в Городской клинической больни-
це №4 УОЗ г. Алматы. А с 2021 года был 
назначен директором ГКП на ПХВ «Об-
ластная больница г.Талдыкорган».
- Я вернулся в больницу, с который 

начался мой путь врача, для того, 
чтобы поделиться своим опытом, 
вложить свои знания и умения в боль-
ницу и работу коллектива. Это все, 
для того, для развития медицинского 
управления и сервиса,  для развития 
качественной и квалифицированной 
медицинской помощи в данной Клини-
ке, - говорит Анарбек Монголханович.
- Вы врач с большим опытом рабо-

ты. Расскажите самый запоминаю-
щий опыт в своей врачебной практи-
ке. Чем он Вам запомнился?
- В начале своей клинической деятель-

ности медицинской практики мы, врачи 
травматологии и хирургии, часто сталки-
вались с последствиями травмы и ДТП. 
Когда пациенты не могли получить вовре-
мя медицинскую помощь, так как не до-
езжали до лечебного учреждения. Кроме 
того, в медицине была большая нехватка 
кадров, а так же нехватка полноценного 
обеспечения и не могли соблюдать прави-
ла Золотого часа.
В 2010 году благодаря поддержки акима-

та Алматинской области, НИИТО г. Нур-
султан, а также, ныне покойному учителю 
Маралбеку Блисбековичу Мейрбекову, 
тогдашнему начальнику Департамента 
здравоохранения Алматинской области, 
была организована Научная конференция 
Актуальные вопросы ортопедии и трав-
матологии, где были представители из 
25 стран. Этот обмен опытом дал огром-
ный толчок для развития этого направ-
ления в нашей области, а так же помогло 
активное внедрение ЕНСЗ инновацион-
ных оперативных вмешательств. В итоге 
было поэтапное внедрено более 50 видов 
ВСМП, ВТМП операций в травматологии 
и ортопедии в нашей области. Про наши 
достижения и новшества было известно 
в ближнем и дальнем зарубежье.С каж-
дым годом и ростом своего медицинского 
опыта мне покоя не давали травмы костей 
таза, заинтересовавшись проблемами 
травмы таза и тазобедренного сустава, 
особенно сильно, в результате высоко-
энертной травмы пациенты попавшие в 
ДТП и получившие подобные травмы ста-
ли чаще попадать в нашу больницу. Боль-
ные оставались на всю жизнь оставились 
глубокими инвалидами. К сожалению, та-

кие травмы с развитием инфраструктуры  
цвели как подснежники,  ранее подобным 
травмам было оказано мало внимания 
и старались лечить без хирургического 
вмешательства.  В данное время многие 
больные, получившие травмы таза до сих 
пор прикованы к постели из-за неправиль-
но сросшихся переломов.
В 2012 году я прошел стажировку  в Юж-

ной Кореи у меня появились идеи, кото-
рые я благополучно вместе с учениками 
внедрил в отделении хирургии в Област-
ной больнице. Тем самым наша Клиника 
стало одной из первых в Республике, где  
было уделено внимание  оперирующих 
травматологов к травмам костей таза. 
Наше активное  начало оперативной трав-
матологии при повреждениях костей таза 
начало широко  распространятся и вне-
дрятся в регионах РК. В настоящее вре-
мя, в Казахстане в направлении травма-
тологии и ортопедии широко развивается 
изучение и лечение травм таза.
Еще один вопрос  не давал мне покой, 

когда перевелся в Городскую многопро-
фильную больницу г.Талдыкорган 2016 
году. Это были многочисленные травмы 
грудной клетки, повреждения грудного 
каркаса. Пациенты с данными травма-
ми очень тяжелые, большинство с таким 
повреждениями погибали догоспиталь-
но, ранее госпитальных периодах или от 
поздних осложнении как РДС синдроме. 
Мы общались с коллегам из регионов, за-
рубежными коллегами долго обсуждали. 
К сожалению, даже в мировой практике 
данное направление травм не развито. В 
онкологии, кардиохирургии и торакальной 
хирургии имелись другие методы фикса-
торов которые при выскоэнертной трав-
ме грудного каркаса не так актуальны. В 
итоге мной и коллегами были изобретены 
фиксаторы для фиксации костных отлом-
ков при повреждении грудного каркаса.
Знаете, когда внедряется новый метод 

операции или другие инновации которых 
еще нигде нет, есть страх - что не полу-
чится. Есть минусы, когда приходится ис-
кать «золотую середину». Когда к тебе по-
ступают пациенты с тяжелыми травмами 
не совместимыми с жизнью ты борешься 
за их жизнь, применяешь все свои знании, 
опыт, направляешь все свои силы, но 
пациент ожидаемого результата не дает 
- это самое страшное для врача. Ты про-
кручиваешь в голове все заново и ищешь 
решения, чтобы не допустить подобного. А 
когда у тебя все получается, ты понима-
ешь: вот ОНО! Для любого врача счастье 
и высшая награда, победа когда пациент 
выздоравливает, возвращается в семью!
Сейчас направление травм груди и по-

звоночника активно развивается и у нас в 
стране и других странах. То чего мы доби-
лись, внедрили  в Клиниках Алматинской 
области активно будем развивать и вне-
дрять в клиниках регионов.
- Работали ли Вы с пациентами-

детьми? С кем работать легче?
- Когда получаешь сертификат то там 

нет понятие детская или взрослая трав-
матология. Различается только больни-

цы: детская или взрослая. Только в этом 
случае возможны ограничения. Я являюсь 
внештатным главным травматологом-ор-
топедом Алматинской области и прини-
маю всех пациентов, независимо от воз-
раста.
Есть конечно юридический аспект - это 

сертификация по детской травматологии. 
Но в данном случае, на основание сво-
его опыта, я считаю, что как врач нужно 
развиваться и не оставаться на одном 
месте, мой не малый опыт - 15 лет прак-
тической медицины доказал что для меня 
принимать любого пациента, независимо 
от возраста. Да, могут отличатся струк-
тура органов: меньше у детей, крупнее у 
взрослых. Но в целом отличий нет. Для 
меня никогда не стояло вопроса в разнице 
между пациентами.
С детьми в некоторых вопросах работать 

легче. Взрослые - это уже сформиро-
вавшиеся личности и не всегда удается 
до пациента донести важность того или 
иного медицинского назначения. Поэто-
му врач должен работать над собой, по-
нимать в психологии. Это очень помогает 
при работе с пациентами.
- Вы долгое время работали в Об-

ластной и многопрофильной больни-
це Талдыкоргана, затем в Городской 
клинической больнице №4 УОЗ г. Ал-
маты (далее ГКБ№4). Отличается ли 
работа в них?
- Я для себя сделал вывод, что в реги-

онах медицина более доступная, чем в 
мегаполисах. Это обусловлено численно-
сти населения, скученности и т.д. Очеред-
ность в крупном городе очень большая. В 
регионах, люди не всегда понимают, как 
правильно по закону обратится в боль-
ницу. В мегаполисе же жизнь кипит. В 
ГКБ№4 ежедневно обращаются от 250, а 
порой до 500 пациентов в день. Поэтому и 
опыт врачей в таких Клиниках не сравнить 
с регионами, важную роль играет и осна-
щение Клиники и квалифицированность 
специалистов. В нашей областных меди-
цинских организациях есть все условия 
для оказание квалифицированной меди-
цинской помощи населению, ежегодно с 
поддержкой местного и Республиканско-
го бюджета приобретается современные 
оборудования это видят все.
Если говорить об Областной больнице, 

то у нас есть все необходимое оборудо-
вание для проведения уникальных опера-
тивных вмешательств до конца года  нам 
приобретут еще оборудование, а осталь-
ное не могу сказать - это инкогнито, позже 
узнаете. Но и сейчас есть все условия для 
получение медицинской помощи как в Ал-
мате.
- Вы немного обмолвились о теме 

ЕНСЗ. Что дала эта система Казах-
стану, врачам, пациентам?

- Основными принципами (ЕНСЗ) яв-
ляется обеспечение свободного выбора 
пациентом врача и медицинской органи-
зации, формирование конкурентной сре-
ды оказания медицинских услуг, работа 
медицинских организаций оплату меди-
цинских услуг по фактическим затратам. 
Это в первую очередь, доступность меди-
цинской помощи для населения. То есть, 
за пациентом идет финансирование. На-
пример, человек может поехать в любой 
город, регион обратится там в Клинику 
и ему окажут необходимую медицинскую 
помощь.
Еще одним направлением ЕНСЗ служит 

внедрение новых технологий. Это дало 
огромный толчок для развития медици-
ны, особенно в сфере хирургии. Сейчас в 
Казахстане делают высокоспециализиро-
ванные уникальные операции. Все боль-
ше проводится уникальных операций, 
вводятся уникальные высокоспециализи-
рованные методы лечения.
ЕНСЗ помогает получать дифференци-

рованную оплату труда для медицинских 
работников. То есть повышение заработ-
ной платы.
Конечно, когда приходиться внедрять что-

то новое, то это происходит болезненно. 
Сейчас каждый застрахованный гражда-
нин получает бесплатную медицинскую 
помощь. Но это не значит, что незастра-
хованные не получают медицинскую по-
мощь. Есть гарантированный объем бес-
платной медицинской помощи, которую 
мы обязаны оказывать пациентам.
- Вас назначили директором област-

ной больнице в этом году. Какой 
опыт Вы получили в Алматинской 
больнице? Какие новшества Вы пла-
нируете ввести в областной больни-
це?
- Тот опыт который ты получаешь на пе-

риферии за 10 лет в мегаполисе можно 
получить за 1-2 год. В Алмате я получал 
опыт не только как врач, но так и руково-
дитель. Мне нужно было освоить навыки 
медицинского менеджмента. Кроме того, я 
стараюсь внедрять и внедряю свой полу-
ченный опыт и в медицинскую практику, и 
в управлении.
Тот полученный управленческий опыт,  я 

реализую сейчас в областной больнице.  
Самое главное удовлетворенность паци-
ентов медицинской помощью в Клинике. 
Все лекарственные препараты, медицин-
ские назначения и другие манипуляции 
должны быть доведены до пациента. За 
три с половиной месяца, после своего 
назначения, была оказана помощь в три 
раза большему количеству пациентов, 
чем в прошлом году. За этот период не 
было серьезных жалоб. Для меня это 
показатель сплоченности коллектива и 
правильного постановления управления 
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со стороны УЗО и руководства Клиники. 
Один человек не может управлять, это 
коллективная работа.-
 Сколько отделений в больнице? Плани-

руется ли их расширение или сокраще-
ние?- В данное время у нас 16 отделений, 
два из них для пациентов с КВИ. В буду-
щем планируется разделить отделения 
для оказания узкоспециализированной 
медицинской помощи.  Да каждый врач 
должен уметь оказывать помощь по мно-
гим направлениям в случае необходимо-
сти, но и развивать узкое направление 
своей деятельности. Как только эпидситу-
ация нормализуется мы будем развивать 
узкоспециализированные направления в 
Областной больнице, чтобы наше населе-
ние на месте получало помощь, а не еха-
ло за ней в Алмату или Нур-Султан.
- Сколько врачей и медицинских се-

стер и какой категории работает в 
больнице?
- У нас работает 74 врача. Из них 1 док-

тор наук, 1 кандидат наук, 1 магистр, 
остальные врачи с разными категориями 
степени. 250 человек среднего медицин-
ского персонала. В общей сложности в 
больнице работают свыше 500 человек.- 
Многие жалуются на нехватку кадров в 
сфере медицины. Хватает ли работников 
у Вас в больнице?- Нехватка медицинских 
кадров есть всегда. Мы заметили, что в 
связи со сложной эпидситуацией наблю-
дается нехватка медсестер.
Что касается нехватки врачебных кадров, 

то мы подписали меморандум с КазНМУ 
им.Д.С.Асфендиярова с деканатом рези-
дентуры и докторантуры. В данное время 
у нас работают врачи-резиденты по уро-
логии- 2, врачи резиденты реаниматологи 
анестезиологи – 7. Осенью ожидаем еще 
резидентов. Мы обеспечиваем  жильем 
и т.д. Для врачей-резидентов мы предо-
ставляем условия для лучшего прохожде-
ния практики.
- Много ли пациентов обращается в 

областную больницу? С какими диа-
гнозами?
- Если сравнивать, то обращений стало 

в 2 раза больше. Ежедневно обращается 
порядка 60-70 обращений в день, из низ 
35-60% госпитализируется. Мы расширя-
ем количество койко-мест в отделениях, а 
так же оказываем любую помощь, кроме 
челюстно-лицевой, онкологии.- Долго ли 
пациенты дожидаются Портала бюро го-
спитализации в Вашу больницу?- Наши 
пациенты к нам поступают через портал 
в течении 3-10 дней после постановки 
на него.Приехавшие к нам в больницу с 
регионов пациенты иногда нуждаются в 
консультации узкопрофильных специали-
стов. Поэтому после госпитализации мы 
их дообследуем при необходимости. Все 
проводится в рамках ОСМС.
- Как Вы считаете, нужно ли было 

вводить медстрахование в Казахста-
не? В чем его минусы и плюсы?
-  Я побывал в 21 стране мира и везде 

Медицинское страхование. Вообще мед-
страхование дает быструю высокоспециа-
лизированную доступную медицину. Если 
ты оплачиваешь свою медстраховку, то и 

"НА ПЕРИфЕРИИ МЕДИцИНА боЛЕЕ 
ДосТУПНАя, чЕМ в МЕгАПоЛИсЕ"

по другому начинаешь относится к свое-
му здоровью. Для пациентов это возмож-
ность выбора клиники и получения более 
квалифицированной помощи.
Далее, медстрахование дает возмож-

ность развиваться клиникам, больницам. 
Появляется конкурентоспособность. Для 
врачей и медперсонала - это возможность 
получать хорошую заработную плату.
То есть медстрахования: улучшает ока-

зание медицинской помощи пациентам, 
повышает рейтинг и развитие клиники, и 
дает повышение заработной платы ме-
дработникам.
- То есть, Вы хотите сказать, что 

если к Вам в больницу обратится па-
циент без направления, но он участ-
ник медстрахования Вы его прими-
те?
- Если имеются какие-либо показания, то 

в рамках ОСМС мы оказываем ему необ-
ходимую помощь.
- Сейчас весь мир озабочен проблемой 

пандемии. Именно медики приняли ос-
новной риск на себя. Ваше мнение о 
коронавирусе?
- В первую волну коронавирусной инфек-

ции я работал в ГКБ№4. Мы были удивле-
ны тем темпом которым распространяет-
ся КВИ. Я никогда не забуду 24 июня 2020 
года, когда в больницу за один день посту-
пило 38 пациентов с пневмонией с коро-
навирусом. Мы хоть, готовились и знали 
что должны делать, но к такому потоку 
все же оказались  не готовы. Невозможно 
было остановить поток поступающих па-
циентов. Во всех больницах города было 
большое поступление больных, скорые 
помощи стояли в очереди, когда привоз-
или пациентов.
Я потерял многих своих учителей, про-

фессоров коллег и родственников. Самое 
страшное, когда ты не можешь пойти и 
проводить своих родных и близких в по-
следний путь. Но мы пережили и эту пер-
вую волну и вторую.
Народ до сих пор не может поверить что 

есть коронавирус, все эти пневмонии по-
следствия вируса. До сих пор я боюсь 
пойти в гости потому что боюсь заразить 

кого-либо из близких. Я не боюсь что за-
разят меня, я боюсь заразить их, ведь я 
же знаю, что ежедневно контактирую с 
очень большим количеством людей, хотя 
ношу маски и соблюдаю дистанцию. По-
этому я очень положительно отношусь к 
вакцинации.
- Как Вы считаете, нужно ли приви-

ваться от COVID-19?
- Вакцинация не дает Вам 100 % гаран-

тию, что Вы не заразитесь. Но если при-
витый заразится, то его болезнь будет 
протекать  более легкой форме.
- Какой вакцине, на Ваш взгляд, можно 

доверять?
- Я сам получил вакцину одним из пер-

вых. Это была вакцина СПУТНИК V. Но 
однозначный ответ я дать не могу. Кто-
то хвалит СПУТНИК V, кому-то больше 
нравится Китайская вакцина и ли вакцина 
ОАЭ. Все вакцины сделаны по всем стан-
дартом и требованиям ВОЗ.
Кроме того, человеку не стоит забывать, 

что после вакцинации в первые дни на-
блюдаются повышение температуры, оз-
ноб, небольшое ухудшение состояния и 
слабость. Это показывает что начали вы-
рабатываться антитела в организме, это 
нормальное явление.
- Сейчас много говорят о коррупции, 

особенно в медицине. Ваше мнение о 
ней и какие действия Вы предприни-
маете, чтобы не допускать корруп-
ции в больнице?
- Приступив к должности руководителя 

в нашей Клинике я обратился в Антикор-
рупционный комитет Алматинской обла-
сти с просьбой провести профилактиче-
ские лекции для коллектива Клиники. Так 
что большое спосибо Департаменту анти-
корупционного комитета за поддержку. 
Кроме того с коллективом мы обсуждаем 
меры о недопущении коррупции в наших 
рядах.
Для меня коррупция - один из самых пло-

хих поступков человечества. Человек, 
который умышлено совершает коррупци-
онные действия – лишает будущих по-
томков, населения и государство важных 
ценностей. Если человек хоть раз под-
дался коррупции, это может остаться при-
вычкой.
- Ваши пожелания нашим читателям.
- Я  призываю население нашей страны к 

соблюдению карантинных мер и вакцина-
ции. Коронавирус весь мир перевернул на 
360 градусов. Поэтому берегите себя сво-
их близких. Умейте не проявлять агрес-
сию, любить друг друга, помогать сла-
бым, проявлять терпение. Делать больше 
добра. Мы врачи всегда готовы оказать 
помощь своим пациентам и тем кто нуж-
дается в нашей помощи самое. А самое 
главное не болейте. Так же хочу пожелать 
здоровья, семейного благополучия, успе-
хов процветание нашему государству.
- Спасибо за беседу.

елена тКАЧенКо

Коррупция как социальное 
явление продолжает 
существовать в настоящее 
время практически во всех 
странах мира независимо 
от политического развития, 
в том числе и в Казахстане, 
различается лишь 
масштабами. Коррупция 
тормозит процесс социально 
экономического развития, 
строительства рыночной 
экономики, привлечения 
инвестиций. 

чТо ТАКоЕ 
КоРРУПцИя?

Негативно воздействует на политиче-
ские и общественные институты демо-
кратического государства, представля-
ет собой серьезную угрозу будущему 
развитию страны. Борьба с коррупцией 
определена в качестве одного из основ-
ных Термин Коррупция происходит от 
латинского слово «соггитреге» по смыс-
лу означает «разрушение организма го-
сударства, общественных отношений», 
как значение термина «подкуп» - термин, 
обозначающий обычно использование 
должностным лицом своих властных 
полномочий и доверенных ему прав в 
целях личной выгоды, путём обмана, 
вымогательства, волокиты, противоре-
чащие законодательству и моральным 
нормам приоритетов государственной 
политики в Казахстане. Что такое взят-
ка? Это получение должностным лицом 
от другого лица денег или иных благ, за 
которые им будут оказаны какие-либо 
услуги, связанные с должностью, кото-
рую он занимает. При этом указанные 
деньги и блага не всегда получает лич-
но взяточник, зачастую они могут быть 
предоставлены близким ему людям или 
подставным организациям. Взяткой мо-
гут быть: Предметы - деньги, в том числе 
валюта, банковские чеки и ценные бу-
маги, изделия из драгоценных металлов 
и камней, автомашины, квартиры, дачи 
и загородные дома, продукты питания, 
бытовая техника и приборы, другие то-
вары, земельные участки и другая не-
движимость. Услуги и выгоды - лечение, 
ремонтные и строительные работы, са-
наторные и туристические путевки, по-
ездки заграницу, оплата развлечений и 
других расходов безвозмездно или по 
заниженной стоимости В условиях мо-
дернизации экономики и масштабных 
социальных преобразований в Казах-
стане была все более очевидна потреб-
ность в целостной антикоррупционной 
стратегии, тесно увязанной с современ-
ной социально-экономической политикой 
государства.

 р.КАримЖАн,
 начальник оЧс 

енбекшиказахского района,
майор г/з. 
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ҚАжЕТТі АНЫҚТАМАЛАРДЫ 
ҮйДЕН ШЫҚПАй-АҚ АЛЫңЫз!

бАРЛЫҚ МЕМЛЕКЕТТіК ҚЫзМЕТ 
біР НөМіРДЕН ҚоЛжЕТіМДі!

ДАРА КәсіПКЕР РЕТіНДЕ 
ҚЫзМЕТТің бАсТАЛҒАНЫ 

ТУРАЛЫ ХАбАРЛАМА

оңАй әРі ТЕз ТіРКЕЛіңіз!

eGov.kz портал арқылы:
1. Сізге ыңғайлы тәсілмен порталда ав-

торизациядан өтіңіз
2. «Әлеуметтік қамтамасыз ету» бөлімін 

ашыңыз
3. «Зейнетақы аударымдары туралы 

анықтама алу» қызметін табыңыз
4. «Қызметке онлайн тапсырыс беру» 

батырмасын басыңыз
5. Аударымдар туралы анықтама 

қандай уақыт кезеңі үшін қажет екенін 
көрсетіңіз
6. ЭЦҚ арқылы қызметке қол қойыңыз 

және анықтама 20 минут ішінде дайын 
болады.
eGov mobile қосымшасы арқылы:
1. Қосымшаға кіріп, тіркеліңіз
2. «Қызметтер» бөлімінен «Жеңілдіктер, 

жәрдемақылар, зейнетақылар» бөлімін 
табыңыз

Енді зейнетақы 
мен жәрдемақыны, 
атаулы әлеуметтік 
көмекті ресімдеу, 
ә л е у м е т т і к 
қ ы з м е т т е р 
п о р т а л ы н ы ң 
жұмысы, еңбек 
қатынастары мен 
халықты жұмыспен 
қамту туралы 
сұрақтарды 1414 
Бірыңғай байла-
ныс орталығына 
қоңырау шалып, 
қосымша 5 нөмірін 
басу арқылы алуға 
болады.
Ә л е у м е т т і к 

сұрақтар бойын-
ша 1414 халыққа 
дүйсенбіден жұмаға 
дейін сағат 9.00-ден 
18.30-ға дейін және 
сенбі күні сағат 9.00-
ден 13.00-ге дейін 
(жексенбі-демалыс)
көмектесе алады, 
қоңырау - тегін.
Ең танымал Мемлекеттік қызметтерді 

біздің @kenes1414bot телеграмм-бот 
арқылы да алуға болады.

Бұрын кәсіпкер болу үшін құжаттарды 
жинап, салық органына бару керек еді. 
Енді мұны бірнеше минут ішінде онлайн 
түрде жүзеге асыруға болады.
Төменде қысқаша нұсқаулық 

көрсетілген:
• «Е-лицензиялау» elicense.kz порталы-

на кіріп, ЭЦҚ көмегімен тіркеліңіз
• Тіркелгеннен кейін басты беттегі 

«Қызмет көрсету» батырмасын 
таңдаңыз
• Қосымша «Хабарлама жасау тәртібі» 

бетін таңдаймыз, «Дара кәсіпкер ретінде 
қызметтің басталғаны туралы хабарла-
ма» сілтемесін басамыз
• «Қызметке онлайн тапсырыс беру» ба-

тырмасын таңдайсыз
• Жеке кәсіпкерлік туралы деректерді 

Мұны электрондық үкімет порталы 
арқылы қалай жасау керектігі туралы 
нұсқаулықты ұсынамыз:
- ЭЦҚ көмегімен eGov.kz порталында 

авторизациядан өтіңіз
- Іздеу жолында «ҚР халқының 

тұрғылықты жері бойынша тіркеу» 
қызметін тауып, «Қызметке онлайн тап-
сырыс беру» батырмасын басыңыз
- Өтінімді толтырып, оған ЭЦҚ көмегімен 

қол қойыңыз. Тұрғын үй иесі де eGov 
арқылы өз келісімін береді.
- Қызмет көрсету мерзімі 15 минуттан 

Ипотека алу туралы шешім қабылдасаңыз, онда сізге 
зейнетақы аударымдары туралы анықтама міндетті түрде 
қажет. Бұл анықтаманы бірнеше жолмен алуға болады. 
Төменде нұсқаулық көрсетілген.

Халыққа ыңғайлы болу үшін 1411 қысқа нөмірін жаба 
отырып, 1414-тің  әлеуметтік мәселелер бойынша кеңес 
беру мүмкіндіктерін кеңейту туралы шешім қабылданды.

Кәсіп ашу үшін батылдылық пен шыдамдылық қажет екені 
сөзсіз. Бар бизнес-жоспарыңызды іске асыруға дайын болсаңыз, 
ең басты талап – кәсіпті заңды түрде рәсімдеуді ұмытпаңыз.

Тұрғылықты жері бойынша тіркелу үшін интернет 
жүйесі мен 15 минут бос уақытыңыз болса жеткілікті. 
Егер қандай да бір себептермен сізде тұрғылықты 
тіркелу болмаса, мүмкіндігінше тезірек тіркелуіңіз тиіс. 
Себебі, сізге айыппұл салынуы мүмкін.

3. Содан кейін 
« З е й н е т а қ ы 
жинақтарының жай-
күйі туралы ақпарат» 
бөлімін ашыңыз
4. Қажетті кезеңді 

көрсетіңіз
5. ЭЦҚ немесе СМС 

көмегімен қызметке 
қол қойыңыз, 
анықтама 4 сағат 
ішінде дайын бола-
ды.
@ K e n e s 1 4 1 4 b o t 

( E g o v K z B o t 2 . 0 ) 
т е л е г р а м - б о т 
арқылы:
1. @Kenes1414bot 

(EgovKzBot2.0) теле-
грам-ботын табыңыз
2. Мәзірден 

«Қызметтер» бөлімін 
таңдаңыз

3. Содан кейін мессенджер арқылы 
«Зейнетақы жинақтарының жай-күйі ту-
ралы ақпарат (инвестициялық табысты 
ескере отырып)» бөлімін таңдаңыз
4. Өз атыңызды жіберіңіз
5. Телефон нөміріңізді жіберіңіз
6. Қажетті кезеңді көрсетіңіз
7. SMS арқылы сізге келетін кодты 

жіберіңіз
8. Бірнеше минут ішінде анықтама дай-

ын болады. Сіз оны жүктей аласыз неме-
се поштаңызға бағыттай аласыз.
Қажетті анықтамаларды үйден шықпай-

ақ алыңыз!
«Азаматтарға арналған үкімет» мК» 

КеАқ Алматы облысы 
бойынша филиалының 

еңбекшіқазақ аудандық халыққа 
қызмет көрсету бөлімі

«Азаматтарға арналған үкімет» мК» 
КеАқ Алматы облысы 

бойынша филиалының 
еңбекшіқазақ аудандық халыққа 

қызмет көрсету бөлімі

т о л т ы р а с ы з 
(қызмет түрі, 
салық салу 
тәртібі және 
т.б.). Мұнда 
сіз сондай-ақ 
мемлекетт і к 
органға сұрау 
сала аласыз. 
Егер салықтан 
б е р е ш е г і ң і з 
б о л с а , 
сізге Жеке 
кәсіпкерлікт і 
тіркеуге рұқсат 
берілмейді.
• ЭЦҚ 

к ө м е г і м е н 
б а р л ы қ 
д е р е к т е р д і 
толтырғаннан 
кейін сіз салық 
о р г а н ы н а 
х а б а р л а м а 
жібересіз.
• elicense.

kz жеке 
к а б и не т і н д е 
«Менің рұқсат 

беру құжаттарым» бөлімінде «Ха-
барлама» бетін таңдаңыз. Берілген 
өтініш мәртебесінде лупа белгісін 
басып(қарау), ашылған терезеден Жеке 
кәсіпкерлік туралы хабарлама мен та-
лонды жүктеп алып, басып шығара ала-
сыз.
Салық органына жеке кәсіпкерлікті 

бастағаныңыз туралы хабарлағаннан 
кейін сіз кәсіпкер болып саналасыз.
Кәсібіңізге сәттілік тілейміз!

«Азаматтарға арналған үкімет» мК» 
КеАқ Алматы облысы 

бойынша филиалының 
еңбекшіқазақ аудандық халыққа 

қызмет көрсету бөлімі

аспайды, сіздің өтініміңізді өңдеу туралы 
хабарлама жеке кабинетке келеді.
ХҚО ғимаратында да тіркелуге болады, 

бірақ бұл үшін міндетті түрде тұрғын үй 
иесінің жеке қатысуы және оның келісімі 
қажет.
Оңай әрі тез тіркеліңіз!
.

«Азаматтарға арналған үкімет» мК» 
КеАқ Алматы облысы 

бойынша филиалының 
еңбекшіқазақ аудандық халыққа 

қызмет көрсету бөлімі
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На территории республики с повышением температуры, наступает 
пожароопасный период на территории лесостепных массивов.

Еңбекшіқазақ ауданының төтенше жағдайлар бөлімі 
тұрғындардан өрт қауіпсіздігі ережелерін сақтауды сұрайды. 
Электр қуатын өшіріңіз-өрт-бұл қиындық!

В целях предупреждения пожаров в пожароопасный 
период необходимо проявлять бдительность и 
соблюдать предельную осторожность с огнем.

осТоРожНо 
ПожАРооПАсНЫй ПЕРИоД

ТұРҒЫН ҮйДЕгі 
өРТ ҚАУіПсізДіК

ПожАРооПАсНЫй 
ПЕРИоД ПРоДоЛжАЕТся!

В это время резко увеличивается ко-
личество пожаров, связанных с возго-
ранием сухой травы, мусора, в сельских 
населенных пунктах, в лесных участках и 
на сельхозугодиях.
Значительная часть пожаров проис-

ходит из-за неконтролируемых сельхоз 
палов), леса пылают и из-за небрежно-
го обращения с огнем. Связано это и с 
уборкой садовых участков (сжигания 
мусора и травы) и массовым выездом 
населения на природу (разведение ко-
стров, неосторожность при курении и 
т.п.).
Сотрудниками противопожарной служ-

бы осуществляются рейды по кре-
стьянским хозяйствам, проводятся 
инструктажи, проверяются наличие ог-
нетушителей, распространяются специ-
альные памятки с рекомендациями.
Из числа сотрудников противопожарной 

службы, местной полицейской службы, 
лесхозов созданы мобильные группы 
для патрулирования лесных массивов, 
на предмет выявления нарушителей тре-
бований пожарной безопасности.
В целях снижения рисков возникно-

вения природных пожаров населению 
необходимо соблюдать требования по-
жарной безопасности:
- не допускается бросать горящие спич-

ки, окурки и вытряхивать из курительных 
трубок горячую золу;
- не допускается разводить костры в 

Тұрғын үйдегі өрт-бұл үлкен қайғы! От-
пен жиһаз, киім және басқа да мүлік жой-
ылады. Адамдардың өздері жиі өрттің 
құрбанына айналады. Тұрғын үйлердегі 
өрттің ең көп таралған себебі электр 
сымдары мен электр жылыту құралдарын 
пайдалану кезінде өрт қауіпсіздігі 
ережелерін бұзу болып табылады.
Өз пәтеріңіздегі өртті қалай алдын алуға, 

оның қайғылы салдарын болдырмауға 

В пожароопасный период в лесах запре-
щается:
- разводить костры в хвойных молодня-

ках, на гарях, на участках поврежденно-
го леса, в местах рубок (на лесосеках), 
не очищенных от порубочных остатков 
и заготовленной древесины, в местах с 
подсохшей травой, а также под кронами 
деревьев;
- бросать горящие спички, окурки и горя-

чую золу из курительных трубок, стекло 
(стеклянные бутылки, банки и др.);
- употреблять при охоте пыжи из горю-

чих или тлеющих материалов;
- оставлять промасленные или пропи-

танные бензином, керосином или иными 
горючими веществами материалы (бума-
гу, ткань, паклю, вату и др.) в не предус-
мотренных специально для этого местах;
- заправлять горючим топливные баки 

автомашин при работе двигателя, ис-
пользовать машины с неисправной си-

хвойных молодняках, старых горель-
никах, на участках поврежденного леса 
(ветровал, бурелом), лесосеках с нали-
чием порубочных остатков и заготовлен-
ной древесины, в местах с подсохшей 
травой, а также под кронами деревьев;
- стеклянную посуду следует забирать с 

собой, так как солнечный свет, проходя 
через стекло, может сфокусировать и 
поджечь сухую траву;
- разведение костров осуществляется 

на площадках, окаймленных минера-
лизованной полосой шириной не менее 
четырех метров. Костер тщательно за-
сыпается землей или заливается водой 
до полного прекращения тления.
Не разводите большой костер, при 

сильном ветре. Не оставляйте костер 
без присмотра;
- для недопущения перехода огня с лес-

ных и степных массивов на населенные 
пункты проводить мероприятия по вы-
возу горючего мусора и уборке терри-
тории населенных пунктов, очистке от 
сухой растительности и восстановлению 
минерализованных полос;
- в случае возникновения природных 

пожаров необходимо незамедлительно 
сообщать в противопожарную службу по 
телефонам 101, 112.

Ж.б. ЖАмАлбеК,
старший инженер оЧс

 енбекшиказахского район
 старший лейтенант г/з.

болады? Желіге жоғары қуатты 
бірнеше электр аспаптарын бір 
мезгілде қосу оның шамадан 
тыс жүктелуіне әкелетінін және 
өрттің шығуына себеп болуы 
мүмкін екенін есте сақтаңыз. Үйде 
жасалған сақтандырғыштарды 
(қателерді) зауытта жасалған кең 
балқитын сақтандырғыштарды 
қолдану одан да қауіпті-өрт сөзсіз.
Қосылған үтіктер, электр плита-

лары және басқа да электр жы-
лыту құралдарын тек жанбайтын және 
жылу оқшаулағыш тіректерге қою керек, 
ал электр рефлекторларды жануы мүмкін 
заттардың жанында қалдыруға болмай-
ды. Электр жылыту құрылғыларын Тек 
ересектер ғана қосуға болады. Үйден 
шыққан кезде бұл құрылғыларды өшіру 
керек.

еңбекшіқазақ ауданының тЖб.

стемой питания двигателя, а также курить 
или пользоваться открытым огнем вблизи 
машин, заправляемых горючим;
- засорение леса бытовыми, строитель-

ными промышленными и иными отходами 
и мусором;
- выжигание травы на земельных участ-

ках, непосредственно примыкающих к ле-
сам, защитным и озеленительным лесным 
насаждениям, без постоянного наблюде-
ния.
Зная и строго соблюдая требования по-

жарной безопасности в лесу, можно пре-
дотвратить или значительно сократить 
количество лесных пожаров! Если заме-
тили пожар или загорание на территории 
леса или степи незамедлительно звонить 
по номеру «101» или «112».

Ж.б.ЖАмАлбеК,
 старший инженер оЧс 

енбекшиказахского района 
старший лейтенант г/з 

Как известно, согласно уже действующему антикоррупционному 
законодательству Республики Казахстан субъекты квазигосударственного 
сектора должны определить структурные подразделения, исполняющие 
функции антикоррупционных Комплаенс-служб.

АНТИКоРРУПцИоННЫй КоМПЛАЕНс 
вНЕДРЕН в АЛМАТИНсКой обЛАсТИ

Основной задачей Комплаенс-служб яв-
ляется обеспечение соблюдения соот-
ветствующей организацией и ее работ-
никами законодательства Республики 
Казахстан о противодействии корруп-
ции.
Кроме того, стоит отметить, что это 

многофункциональная позиция «защит-
ника – советника» организации. Он ана-
лизирует соблюдение правил, выявляет 
риски, снижает вероятность их влияния 
на операционную деятельность и фи-
нансовое состояние организации, явля-
ясь независимым лицом и подчиняясь 
непосредственно первому руководителю 
или совету директоров.
Статус его в компании весьма высок, 

ведь комплаенс-офицер предметно про-
веряет каждый процесс на соответствие 
стандартам и иным регулятивным тре-
бованиям, учитывает международный 
контекст, информирует сотрудников о 
принятых политиках, рассказывает, как 
вести деятельность, не нарушая приня-
тых правил, а также оповещает об от-
ветственности за нарушения, следит за 
соблюдением правил организации, по-
стулатов корпоративной культуры и эти-
ческих норм ведения бизнеса.
Комплаенс-служба находится в центре 

всех процессов, и её сотрудники взаи-
модействуют со всеми подразделениями 

организации. Она предупреждает воз-
никновение «слепых зон», которые нахо-
дятся за рамками привычного функцио-
нала структурных подразделений.
Стоит отметить, что институт Компа-

ленса является одним из эффективных 
инструментов превентивных мер по про-
тиводействию коррупции. 
В этой связи, а также в целях примене-

ния передового международного опыта 
Департаментом Антикоррупциолнной 
службы Алматинской области с нача-
ла текущего года внедрены должности 
антикоррупционных Комплаенс в 220 
организациях квазигосударственного и 
государственного секторов Алматинской 
области.
Комплаенс институт широко внедрен 

в международной практике и показал 
свою значимость и эффективность, ведь 
недопущение нарушения норм и тре-
бовании законодательства обходится 
намного дешевле компаниям, чем ис-
правлять последствия. Как выразился 
экс- заместителя генпрокурора США 
Пол МакНалти: «Цена несоблюдения 
очень велика. если вы считаете, что 
Комплаенс обходится дорого, попро-
буйте несоблюдение».

управление превенции 
и добропорядочности ДАпК 

по Алматинской области.
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әЛЕУМЕТТіК МЕДИцИНАЛЫҚ сАҚТАНДЫРУ 
ҚоРЫ: ДәРігЕРгЕ жАзЫЛУ ТоЛЫҚ боЛҒАН 

жАҒДАйДА НЕ ісТЕУ КЕРЕК?
Әлеуметтік медициналық сақтандыру қоры біздің 

азаматтар үшін ең өзекті мәселелердің бірін көтерді – бұл 
консультациялық-диагностикалық қызметтерді ұзақ 
күту. Заңды және жеке тұлғалармен жұмыс департаменті 
Ақпараттық-түсіндіру жұмысы басқармасының басшысы 
Ирина Подскочая мұндай жағдайларда не істеу керектігін және 
уақтылы медициналық көмек алу құқығын қорғауға қалай 
қол жеткізуге болатындығын айтты.

содан кейін ол өз пациенттерін жазады. 
Егер жазба бір күнге толтырылған болса, 
пациенттер өз қалауы бойынша ақылы 
қызмет ала алады. Яғни, қабылдау шарт 
бойынша міндеттемелерді орындау 
шеңберінде (уәкілетті қаржы операторы 
пациенттің қызметі үшін төлеген кезде) 
және төлем көзі пациенттің өзі болған 
кезде коммерциялық негізде жүргізіледі.
Бұл денсаулық сақтау жүйесін толық 

қаржыландырмау мәселесі, бұл туралы 
бәріміз білеміз. Бізде әлі де халықтың 
медициналық көмекке деген қажеттілігін 
толық өтеу үшін қаражат жетіспейді. 
Сондықтан МӘМС жүйесі енгізілді, 
бұл отандық денсаулық сақтауды 
қаржыландыру көлемін едәуір арттыруға 
және консультациялық-диагностикалық 
қызметтердің қолжетімділігін арттыруға 
мүмкіндік берді.
– Егжей-тегжейлі түсіндіргеніңіз 

үшін рахмет. Егер пациент басқа 
бірлесіп қызмет көрсететін 
клиникаға жолдама ала алмаса, не 
істеуі керек?
– Егер учаскелік дәрігер паци-

ент таңдаған Қордың жеткізушілері 
арасындағы клиникаға тар маманға 
немесе диагностикалық зерттеулер 
жүргізуге жолдама беруден бас тартса, 
онда сіз осы емханадағы пациенттерге 
қолдау көрсету қызметіне хабарласып, 
жағдайды түсіндіріп, өз құқықтарыңызды 
талап етуіңіз керек. Қызмет жергілікті 
жерлерде мәселелерді бірден шешу 
үшін арнайы құрылған.
Егер пациенттерді қолдау қызметінде 

де түсіністікке қол жеткізу мүмкін бол-
маса, емхана басшысының емдеу 
бөлімі жөніндегі орынбасарына немесе 
басшының өзіне жүгінуге болады. 
Мәселені шешу мүмкін болмаған 

жағдайда 1406 нөміріне хабарласуға 
болады, бұл халықтың өтініштерін 
қабылдайтын Қордың жедел желісі. Сон-
дай – ақ, басқа байланыс арналары бар-
бұл Qoldau 24/7 мобильді қосымшасы, 
@SaqtandyryBotв Telegramжәне Ресми 
сайт fms.kz. Ең бастысы-өздеріңіздің 
құқықтарыңыз туралы білу және оларды 
қорғаудан қорықпау!

«Әлеуметтік медициналық 
сақтандыру қоры» 

КеАқ Алматы облысы
 бойынша филиалы

Пациенттердің консультациялық-
диагностикалық қызметтер (КДҚ) 
алуды ұзақ күту проблемасын шешу 
жалпыға ортақ міндет болып табы-
лады. Өңірлерде денсаулық сақтау 
басқармалары КДҚ қолжетімділігіне мо-
ниторинг жүргізуде. Жағдайды жақсарту 
үшін қажетті қызметтер бойынша ӘМСҚ 
жеткізушілерінің тізімі кеңейтіледі.
– Ирина Владимировна, пациентті 

көрсетілетін қызметпен 
қамтамасыз етуге қатысты 
медициналық ұйымдарға қойылатын 
қандай да бір талаптар бар ма? 
– Медициналық ұйым мен ӘМСҚ 

арасындағы шарт талаптарының орын-
далуына мониторинг жүргізу қағидалары 
бойынша, егер КДҚ күту ұзақтығы 
күнтізбелік 10 күннен асатын болса, онда 
бұл шарт талаптарының бұзылуы бо-
лып табылады. Бұл үшін медициналық 
ұйымдарға Қормен осы қызметті төлеген 
кезде ақша алу түрінде айыппұл салына-
ды. Сондықтан клиникалар пациенттерді 
қажетті медициналық қызметтермен 
уақтылы қамтамасыз етуге мүдделі 
болуы керек. Алайда, іс жүзінде кейде 
азаматтар тар маманға ұзақ уақыт бара 
алмайды немесе егер бұл жоспарлы тек-
серу болса, компьютерлік томографияға, 
УДЗ-ге, рентгенге жазыла алмайды. 
– Осындай мысалды қарастырайық. 

Науқас невропатологтың 
қабылдауына жолдама алды, бірақ 
тіркеу бөлімінде ол ағымдағы айға 
арналған жазбаның толық екенін 
біледі. Келесі айдың басында орын-
дар да жоқ. Белгілі болғандай, осы 
емханада жазба келесі айдың 20-да 
ашылады және тез толтырылады. 
Невропатологтың қабылдауына 
жету үшін пациент не істеуі керек?
– Емхана өз пациенттерін қажетті 

медициналық қызметтермен қамтамасыз 
етуі тиіс. Егер ол өзінде қажетті қызметті 
уақтылы көрсете алмаса, онда пациент 
оны бірлесіп орындау шарты бойынша 
басқа клиникада алуға құқылы. Мұндай 
жағдайда қайтадан учаскелік дәрігердің 
қабылдауына жазылу қажет (өйткені бұл 
жоспарлы жағдай бойынша өтініш) және 
дәрігерден емханада бірлесіп орындау 
шарты жасалған басқа медициналық 
ұйымға жаңа жолдама сұрау қажет. Егер 
жағдай шұғыл болса, онда сіз тек кезек 
күту тәртібіне жүгініп, жағдайды түсіндіре 
аласыз. Жолдама ақпараттық жүйеде 
беріледі. Пациенттің өтініші бойынша 
қағаз түрінде берілуі мүмкін. 
– Егер учаскелік дәрігер 

невропатологтың кеңес беру 
қызметі бойынша басқа клиника-
лармен келісім-шарт жоқ деп айтса 
немесе ол өз емханасының бірлесіп 
орындаушылары туралы білмесе, 
науқасқа не істеу керек? 
– Пациент өзіне қажетті медициналық 

қызметі бар медициналық ұйымды өз 
бетінше табуға құқылы. Содан кейін оның 
Қордың жеткізушісі екенін тексеріңіз-ол 
үшін Қордың ресми сайтына өтіңіз fms.
kz және «Медициналық қызметтерді 
сатып алу» бөлімінде «Денсаулық 
сақтау субъектілерінің дерекқоры» 
тізбесінде немесе «ҚДҚ қызметтерді  
жеткізушілері» тізбесінде медициналық 
ұйымның бар-жоғын тексеру қажет. Егер 
қалаған медициналық ұйым Қордың 
жеткізушілері арасында болса, онда осы 
клиникаға учаскелік дәрігерден жолдама 

сұраңыз. 
Әдетте, учаскелік дәрігерлер қандай 

клиникалар бірлесіп қызмет көрсете 
алатынын білмейді, өйткені олар көп 
және тізім күн сайын толықтырылуы 
мүмкін. Пациенттер мұндай ақпаратты 
өз медициналық ұйымының жауап-
ты қызметкерінен сұрай алады. Бірақ 
процесті жеңілдету және жеделдету үшін 
пациент осы қызметті алғысы келетін 
жерді өзі хабарлағаны жөн. 
Алайда, таңдалған клиникадағы кезек 

те толық  болуы мүмкіндігін де ескеру 
қажет. Сондықтан, бастапқыда қажетті 
кезеңге жазба мүмкіндігін нақтылаған 
дұрыс.
– Пациенттің жүйеде жолдамасы 

болғанымен, бір-екі ай гинекологтың 
қабылдауына жазылу сияқты про-
блема. 
– Гинекологқа жазумен ешқандай 

проблемалар болмауы керек, өйткені 
алғашқы медициналық-санитарлық 
көмек (БМСК) орталықтарында 
мамандардың минималды жиынтығы 
бар, оның ішінде штаты фертильді 
жастағы әйелдердің қалыпты са-
нына есептелген гинекологтар бар. 
Сондықтан, егер гинекологтың мини-
малды қызметтері қажет болса, науқас 
тіркеуге жазыла алады.
– Сондай-ақ, пациенттердің жиі 

қоятын сұрақтары: мысалы, неге 
клиникада ультрадыбыстық жазба 
екі айға толықтырылып қалады, 
бірақ сонымен бірге сол науқас ақылы 
түрде болса, бірден қабылдана ала-
ды? Күніне жазбаның белгілі бір 
мөлшері бар ма? 
– Бұл жүйенің жалпы қалай жұмыс 

істейтінін түсіндіру қажет, бұл жалпы 
әлемдік тәжірибе. Медициналық ұйым 
қаржы операторымен (Қазақстанда бұл 
әлеуметтік медициналық сақтандыру 
қоры) ТМККК шеңберінде қандай да 
бір қызметтер бойынша және ӘМСҚ-да 
белгілі бір сомаға, яғни барлық кезеңге 
көрсетілген қызметтер санына бір жылға 
шарт жасасады. Бұл ретте клиникалар-
мен жасалған шарттар жыл бойы қайта 
қаралады, қажеттілік бойынша көлемдер 
ұлғаяды. 
Тиісінше, келісім-шарттағы жалпы 

көлемге сүйене отырып, әр медициналық 
ұйым күніне қызмет санын жоспарлайды, 

В связи с установившейся жаркой 
погодой ОЧС Енбекшиказахского 
район напоминает о правилах 
безопасного поведения на водоемах:

ПРАвИЛА 
ПовЕДЕНИя И МЕРЫ 

бЕзоПАсНосТИ 
НА воДЕ

- купаться лучше утром или вечером, ког-
да солнце греет, но нет опасности пере-
грева. Температура воды должна быть 
не ниже 17-19 С, в более холодной нахо-
диться опасно. Время нахождения в воде 
должно увеличиваться постепенно, с 3-5 
минут;
- не входить в воду в состоянии алкоголь-

ного опьянения. Алкоголь блокирует сосу-
дистый центр в головном мозге, а также 
притупляет инстинкт самосохранения, в 
сочетании с перепадом температуры при 
погружении в воду может спровоцировать 
сердечный приступ;
- не заплывать далеко, так как можно не 

рассчитать своих сил;
- почувствовав усталость, не надо те-

ряться и стремиться как можно быстрее 
доплыть до берега. Нужно «отдыхать» 
на воде. Для этого обязательно научи-
тесь плавать на спине. Перевернувшись 
на спину и поддерживая себя на поверх-
ности легкими движениями рук и ног, вы 
сможете отдохнуть;
- не теряться, даже если попали в во-

доворот. Необходимо набрать поболь-
ше воздуха в легкие, погрузиться в воду 
и, сделав сильный рывок в сторону, 
всплыть;
- не плавать на надувных матрацах, авто-

мобильных камерах. Ветром или течени-
ем их может отнести очень далеко от бе-
рега, а волной - захлестнуть, из них может 
выйти воздух, и они потеряют плавучесть.
- купание с маской, трубкой и ластами 

требует особой осторожности: нельзя 
плавать с трубкой при сильной волне. 
Плавать надо только вдоль берега и обя-
зательно под постоянным наблюдением, 
чтобы вовремя могли придти на помощь;
- не допускать грубых шалостей в воде: 

подплывать под купающихся, хватать их 
за ноги, «топить», подавать ложные сиг-
налы о помощи и т.п.;
- не оставлять у воды малышей без при-

смотра. Они могут оступиться и упасть, 
захлебнуться водой или попасть в яму. 
Это касается и обычной ситуации в быту: 
к сожалению, не редки случаи, когда ма-
ленькие дети тонут в ванне, оставленные 
родителями «буквально на одну минут-
ку»;
- не заплывать за ограничительные зна-

ки, т.к. они ограничивают акваторию с 
проверенным дном, определенной глуби-
ной, там гарантировано отсутствие водо-
воротов и т.д. Не надо отплывать далеко 
от берега или переплывать водоем
Помните: находясь у воды, никогда не 

забывайте о собственной безопасности 
и безопасности ваших детей. Будьте го-
товы оказать помощь попавшим в беду. 
Берегите себя!

Ж.б.ЖАмАлбеК,
старший инженер оЧс 

енбекшиказахского района
 ст.лейтенант г/з.
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Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев апта басында еліміздегі 
эпидемиологиялық ахуал жөнінде кеңес өткізді. Кеңесте Президент жалған 
екпе құжатын жасатып алу өте ауыр қылмыс екенін айтты. Бұл туралы 
"Жәрдем" газеті Президенттің ресми сайтына сілтеме жасап хабарлайды.

Үстіміздегі жылдың бірінші жартысында жұмыспен 
қамтудың белсенді шараларына өңірде 30 мыңнан астам 
жұмыссыз және өзін өзі жұмыспен қамтығандар тартылды, 
деп хабарлайды Алматы облысы әкімінің баспасөз қызметі. 

МеМлекет басшысы Қ.тоҚаев:
«екпе салу жөніндегі жалған 

Құжат даярлау – өте ауыр ҚылМыс»

бірінші жарты жылдыҚта 
жұМыспен ҚаМтудың белсенді 

шараларыМен өңірде 30 
Мыңнан астаМ адаМ ҚаМтылған

Осы уақытта: 
Короновируспен ауырғандар саны – 1136; 

Қазір емделіп жатқаны – 87; 
Жазылып шыққаны – 1035  

Вакцина алғандар саны – 8384, 
(оның ішінде І компонент 8384 адам, 

ІІ компонент 5800 адам)

Қасым-Жомарт Тоқаев өз сөзінде соңғы 
кезде індет жұқтырған адамдардың саны 
күрт артып кеткенін атап өтті. Күн сайын 
5 мыңнан астам науқас тіркелуде. Бір 
апта бұрын Үкімет ахуалды бақылауда 
ұстап отырмыз деп мәлімдеген еді. 
Бірақ эпидемиологиялық жағдай нашар-
лап кетті. 
– Ең бастысы – аса ауыр науқастардың 

көбеюін болдырмау, адам өмірін сақтау. 
Сондықтан, оның бір ғана жолы бар 
- екпе салу. Қалыптасқан ахуалдың 
өте күрделі екенін ашық айту керек. 
Пандемия өңір басшылары үшін нағыз 
сынақ болды. Бұл сынақты кем дегенде 

Облыстық экономика және бюджеттік 
жоспарлау басқармасының мәліметіне 
қарағанда «Жұмыспен қамту жол кар-
тасы» бағдарламасын жүзеге асыруға 
биылғы жылы облысқа 31,8 млрд. теңге 
бөлінген.  Үстіміздегі жылдың бірінші жар-
тысында халықты жұмыспен қамтудың 
белсенді шараларымен өңірде 30 
мыңнан астам адам қамтылған. Соның 
ішінде «Жұмыспен қамту жол картасы» 
бағдарламасы арқылы 3,3 мың адам 
жұмысқа орналасқан.  
Сол сияқты халықты жұмыспен қамтуға 

шағын және орта бизнесті мемлекет та-
рапынан қолдаудың тигізген ықпалы 

әкімдердің жартысы, ең жақсы дегенде, 
«үшке» тапсырады. Осындай жағдайда 
Үкіметтің үйлестірушілік рөлі бірнеше 
есе арта түседі. Бұл жерде сырт-
тан тон пішіп отыратындардың пікірі 
маңызды емес. Үкімет пен тиісті 
ведомстволардың үйлестірушілік рөлін 
күшейту қажет, – деді Президент.
Ел президенті екпе салдыру деңгейі 

төмен өңірлерге әдістемелік көмек 
көрсету үшін шұғыл түрде көшпелі топ 
жасақтауды тапсырды. Оның пікірінше, 
вакцина салдырғысы келмейтін адам-
дармен жұмыс барысында саралау 
әдісін қолданған жөн.

зор. 
Биыл жылы «Жұмыспен қамтудың жол 

картасы», «Бизнестің Жол картасы», 
«Еңбек» бағдарламалары мен «Жетісу» 
өңірлік бағдарламасы шеңберінде 
қаржы көлемі 23 млрд. теңгеге дейін 
ұлғайған.  
Бірінші жарты жылдықта 7,5 млрд. 

теңгеге 990 жоба қаржыландырылып, 2 
750 тұрақты жұмыс орны құрылған.
2021 жылы жалпы ішкі өнімдегі шағын 

және орта бизнестің үлесі 34,3% жетеді.

Алматы облысы әкімінің 
баспасөз қызметі.

қаратал
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«ASHYQ» жобасыМен  
39 нысан жұМыс істеЙді

22. «Жолбарыс батыр ауылдық округі 
әкімі аппараты»;
23. «Елтай ауылдық округі әкім аппара-

ты»;
24. «Ескелді ауылдық округі әкім аппа-

раты»;
25. «Бастөбе ауылдық округі әкім аппа-

раты»;
26. «Айту би ауылдық округі әкім аппа-

раты»;
27. «Қызыл балык ауылдық округ әкімі 

аппараты»;
28. «Тастөбе ауылдық округі әкім аппа-

раты»;
29. «Бәйшегір ауылдық округі әкім аппа-

раты»;
30. «Үштөбе қаласы әкім аппараты»;
31. «Бастөбе Сервистік Техникалық 

Колледжі»;
32. «Қамқор»ЖШС;
33. «Қаратал таза су» МКК;
34. «Қаратал ауданының Төтенше 

Жағдайлар бөлімі» РММ;
35. «Арна» кафесі;

Қаратал ауданы бойынша бүгінде 39 нысан өз жұмысын жаңа цифрлық форматқа 
көшіріп, «ASHYQ» жобасымен жұмыс істеуде. Аудандық кәсіпкерлер палатасының 
директоры Фархат Құсайыновтың айтуынша, «ASHYQ» жобасы бүгінгідей індеттің 
етек алып тұрған кезінде мекемеге келушілер мен мекеме қызметкерлерінің жеке 
бас қауіпсіздігі сенімді болу үшін өте қажет дүние екен.

36. ХҚО «АЗАМАТТАРҒА АРНАЛҒАН 
ҮКІМЕТ» МЕМЛЕКЕТТІК КОРПОРАЦИ-
ЯСЫ» КЕ АҚ АЛМАТЫ ОБЛЫСЫ БОЙ-
ЫНША Ф-ЛЫ;
37. «ҚАЗАҚТЕЛЕКОМ» АҚ Ф-ЛЫ -»АЛ-

МАТЫТЕЛЕКОМ» -ӨҢІРЛІК ТЕЛЕКОМ-
МУНИКАЦИЯ ДИРЕКЦИЯСЫ;
38. РГУ «ОТДЕЛ ПО ДЕЛАМ ОБОРОНЫ 

КАРАТАЛЬСКОГО Р-НА АЛМ.ОБЛ МОН 
РК;
39. «Нурбекова» жеке кәсіпкер.
Ескеретін бір жайт, Алматы облысының 

Бас мемлекеттік санитарлық дәрігерінің 
қаулысына сай 26 сәуірден бастап 
облысымыздың аудандары мен 
қалаларынның аумағындағы кәсіпкерлік 
нысандарын «ASHYQ» жобасымен 
жұмыс істеуге қосыла басталды. Ал 
статустарға тоқталсақ, жасыл статус 
жүріп-тұруда шектеу жоғын білдіреді, 
мұндай адам базада COVID-19 індетіне 
ПТР-тестілеуі теріс нәтиже шыққан пай-
даланушы болып шығады. Көк статус 
– ПТР-тестілеудің нәтижесі жоқ, ауру 
жұқтырған адамдармен байланыста 
болған адамдар есебінде жоқ дегенді 
білдірсе, сары статус – деректер база-
сында байланыста болғандар есебінде 
тұрған адам деген ақпарды көрсетеді. 
Ал, қызыл статус – жүріп-тұрудың 
шектелгенін, Covid-19-ке оң нәтиже 
шыққанын, үй жағдайында оқшаулау 
режимін қатаң сақтауды білдіреді.

«Атамекен» кәсіпкерлер палатасы
 баспасөз қызметі. 

Қаратал ауданы.

«ASHYQ» жоба COVID-19 індетінің та-
ралу қаупін азайтуға және келушілер 
мен қызметкерлерді қауіпсіздендіруге 
мүмкіндік береді. Сондай-ақ биз-
нес объектісіне шектеу шараларына 
қарамастан, тіпті локдаун жағдайында 
да жұмыс істеуге мүмкіндік беретіні 
айқын. 
Аталмыш жоба QR-код және ПТР 

дерекқорымен интеграциялану есебінен 
келушінің мәртебесін анықтайды. 
Нысанға келуші вирустың тасымалда-
ушысы болып табыла ма, әлде тасы-
малдаушы емес пе, соны анықтауға 
мүмкіндік береді. Кіре берісте келген 
адамның мәртебесін анықтау үшін QR 
кодты сканерлейді және түсіне байланы-
сты, келушінің мәртебесін белгілейді.
  «ASHYQ» жобасымен ауданда жұмыс 

істейтін нысандар:
1. «Лад» кафесі темір жол айлағында 

орналасқан;
2. «Лад» кафесі Рысқұлов көшесінде 

орналасқан; 
3. «Ақжол» кафесі;
4. «Достар» бильярд клубы;
5. «Дияр» саунасы;
6. «Бәйтерек» мейрамханасы;
7. «Дияр» кафесі;
8. «Достар» мейрамханасы;
9. «Қаратал» кафесі;

10. «Jetisy Grant» мейрамханасы;
11. «Дублин» кафесі;
12. «Жетысу Энерготрейд» ЖШС 

Қаратал ауданы ЭҚӨ бөлімі;
13. «VIP» кафесі;
14. «Бакыт и К» мейрамханасы;
15. «Сабина» Басcейні;
16. «ВЧ -30131» Жаңаталап 

ауылындағы ҚР Қорғаныс министрлігінің 
әскери бөлімі;
17. «ҚР ДСМ Қаратал аудандық 

Санитарлық – эпидемиологиялық 
бақылау басқармасы Республикалық 
мемлекеттік мекемесі»; 
18. «Эльдар» жазғы алаңы;
19. «Инкогнито» мейрамханасы;
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«Бүгінгі таңда Жетісу өлкесі «қызыл» 
аймақта. Сәйкесінше, облыста КВИ өсу 
қарқыны соңғы 2 аптада 0,4% - дан 0,6% - 
ға дейін артты. Соңғы аптада ең жоғары 
өсу қарқыны Алакөл, Балқаш, Еңбекшіқазақ, 
Іле, Қарасай, Қаратал, Райымбек, Талғар 
аудандарында байқалады»  деп хабарлайды 
JETISÝ MEDIA.
 Өткен тәулікте өңір бойынша КВИ – дің 178 

жағдайы тіркелді, 139-ы симптомдық және 
39-ы симптомсыз.  Оның ішінде 14 жасқа 
дейінгі балалар – 29, оқушылар арасын-
да-12 және студенттер арасында-2 жағдай 
анықталды.  Мамандар, КВИ және оның ішінде 
«Дельта» штаммен ауырған тұрғын – вакцина 
алмағандар деп дабыл қағуда.  
«Облысқа 1 компоненттен 540 645 доза вак-

цина келіп түсті, бүгінгі күні онымен 513 109 
мың адам егілді, екпенің екінші бөлігін  291 549 
тұрғын қабылдады. Вакцина алған тұрғындар 
арасында педагогтар - 37 594 және меди-
цина қызметкерлері – 23 167 көш бастап 

тұр,» - дейді Алматы облысы санитарлық-
эпидемиологиялық бақылау департаментінің 
баспасөз-хатшысы Әлия Шагиахмет.
Айта кетейік, бүгін күніде Алматы облысының 

42 пайыз тұрғыны вирусқа қарсы вакцина 
алып үлгерген. Жоспар бойынша, қыркүйек 
айына дейін 1 млн-нан астам тұрғын екпе 
алуы керек. Осылайша қоғамдық иммунитет 
қалыптастырып, екпе алушы халық санын 
60%-ға жеткізу көзделген.
Әлия Шагиахметтің айтуынша, өңірде тек 

«Гам-КОВИД-Вак» вакцинасы ғана қалған, 
алдағы екі аптада аймаққа 100 мыңнан астам 
доза вакцина келеді деп күтілуде.
Естеріңізге саламыз, Дүниежүзілік денсаулық 

сақтау ұйымының деректері бойынша, 
Қазақстанда қолданылатын вакциналар 
коронавирустық инфекцияның «Үнді», 
«Британдық», «Оңтүстік Африкалық» және 
«Бразилиялық» штаммына толықтай қарсы 
тұрады.

ЖД Ақпарат.

– Екпе салдырудан бас тар-
ту себептері әртүрлі. Мұндай 
адамдардың ішінде ойланып 
жүргендері көп. Барлық әдіс-тәсілді 
пайдалану, соның ішінде, әлеуметтік 
желілер арқылы олардың көзін 
жеткізу керек. Батыстың кейбір 
дамыған елдері көз жеткізу әдісінен 
мәжбүрлеу шараларына көшіп 
жатыр. Ірі еңбек ұжымдарының 
қызметіне байланысты ерекше 
жағдайлар болмаса, біз ондай 
қадамға бармаймыз. Сондықтан, 
өз дегенінен қайтпайтын аз ғана 
антиваксерлерге бола отбасыла-
рын өз еңбегімен асырап отырған 
азаматтарымыздың денсаулығын 
қатерге тіге алмаймыз, – деді 
Қасым-Жомарт Тоқаев.

Президент Денсаулық сақтау 
министрлігі мен Ақпарат және қоғамдық 
даму министрлігі бірлесіп, тәуелсіз 
әлеуметтік сауалнама жүргізуге тапсыр-
ма берді. Антиваксерлер деген кімдер 
екенін анық әрі нақты түсіну керек және 
олардың толық әлеуметтік бейнесін ашу 
қажет дегенді айтты.
– Негізінен вирус жұқтыру деректері 

сауда ойын-сауық орталықтарында, 
кафелер мен ресторандарда болаты-
нын ескеру керек. Мұндай жағдайда 
сақтану шаралары, соның ішінде вак-
цинация маңызды орын алады, – деді 
Қ.Тоқаев.
Мемлекет басшысы өңірлердегі 

вакциналардың тапшылығына қатысты 
мәселені көтерді. Атап айтқанда, Ал-
матыда екпенің бірінші дозасы бойын-
ша вакциналаудың бір-ақ күнгі көлемі 
(6,8 мың доза) қалған. Осы ретте өзге 
өңірлерде екпе егудің орташа қарқыны 
бойынша есептегенде қалған вак-
цина Алматыдағыдан ондаған есе 
көп. Денсаулық сақтау министрлігіне 
өңірлермен бірлесіп, екпе салу 
жағдайына дұрыс болжам жасауға, 
сондай-ақ, жарамдылық мерзімін еске-
ре отырып, вакцинаны қайта жіберу 
жүйесін жолға қоюға тапсырма берді.
– Иммунитет қалыптастыру үдерісін 

тежеп отырған тағы бір өзекті мәселе 
– вакцинацияның жалған құжаты. 
Мұндай теріс құбылыстардың алдын 
алып, олардың таралуына жол бермеу 
маңызды. 16 шілдедегі мәлімет бойын-
ша 65 қылмыстық іс қозғалған. Яғни, 
жұмыс басталды. Енді оны белсенді 
жалғастыру керек. Бұл – ұлттық 
қауіпсіздікке нұқсан келтіретін іс-
әрекет. Вакцинация паспортының 
қолдан жасалуына жол берген 
тұлғаларға қатаң жаза қолдануды 
тапсырамын, – деді ел басшысы.
Кеңес барысында вакцина өндірісі 

саласындағы көшбасшы елдер-
ден әкелінетін екпенің түрін кеңейту 
мәселесі де қарастырылды. Қасым-
Жомарт Тоқаев ресейлік жаңа «Спут-
ник лайт» вакцинасын жеткізу және оны 
отандық фармацевтикалық алаңдарда 
шығару мәселесін пысықтауды тапсыр-
ды.
– Отандық QazVac вакцинасын 

қыркүйек айында шығару жоспар-
ланып отырғанын ескере оты-
рып, оның Дүниежүзілік денсаулық 
сақтау ұйымында тіркелуін тезде-
ту қажет. Бұл – Денсаулық сақтау 
министрлігі мен Сыртқы істер 
министрлігінің жұмысы. QazVac вак-
цинасын екіжақты уағдаластықтар 
аясында үшінші елдердің нарығына 
шығару жұмыстарын ұйымдастыру 
маңызды. Үкіметке аталған мәселені 
ерекше бақылауға алуды және бір ай 
ішіндегі атқарылған жұмыстардың 
нәтижесін баяндауды тапсырамын, – 
деді Қ.Тоқаев.
Мемлекет басшысы вакцинация 

мәселесінде отандық бизнестің 
бірегей ұстанымы аса маңызды екенін 
алға тартты. Ұжымдық иммунитет-
ке қол жеткізбей, бизнеске қойылған 

МеМлекет басшысы Қ.тоҚаев:
«екпе салу жөніндегі жалған 

Құжат даярлау – өте ауыр ҚылМыс»
санитарлық шектеулерді алып тастау 
мүмкін емес. Бұл кәсіп пен тұтынушылар 
үшін көп жағдайда «Ashyq» цифрлық 
шешімнің арқасында мүмкін болды.
– Соңғы кездері індет 

жұқтырғандардың және олармен 
байланыста болған адамдардың, 
яғни, қоғамдық орындарға барған 
«қызыл» мен «сары» түс мәртебесі 
бар тұлғалардың саны арта түсті. 
Осы ретте арнайы бағдарлама олар-
ды анықтағанда, ниеті бұзық адам-
дар басқа демалыс орындарын іздеуге 
ұмтылады. Мұндай жауапсыз тұлғалар 
айыппұлдардан мүлде қорықпайды, 
тіпті оларға ешкім айыппұл сал-
майтын сияқты. Әйтпесе, ЖСН-ді 
және иммундық мәртебені тіркеу 
жүйесі бар ғой. Азаматтар осындай 
жауапсыздықтары үшін жазалануы 
тиіс. Карантиндік шектеулерді сақтау 
талаптарын қатаңдатуды тапсыра-
мын, – деді Қасым-Жомарт Тоқаев.
Президент былтырғы жазда болған 

жағдайдың қайталануына жол беруге 
болмайтынын айтты. Ол үшін денсаулық 
сақтау жүйесінің бір қалыпты жұмыс 
істеуін қамтамасыз ету қажет.
– Ауруханалардағы төсек-орындарды 

індетпен ауырғандар үшін қайта 
дайындау ісіне байланысты жо-
спарлы операцияларды жасауға 
алтын уақытымыз кетіп жа-
тыр. Нәтижесінде патологияның 
меңдеуі салдарынан қайтыс болған 
науқастардың саны артуда. Бұл емдеу 
ісінің табысты болу мүмкіндігін барын-
ша төмендетіп, емге көп қаржының 
жұмсалуына әкеп соқтырады, – деді 
Мемлекет басшысы.
Ертең бүкіл мұсылман қауымы үшін 

қасиетті Құрбан айт мерекесі баста-
лады. Осыған орай Қасым-Жомарт 
Тоқаев елде күрделі ахуал қалыптасып 
отырғанын атап өтіп, жұрттың 
құрбандық шалатын жерлерде жаппай 
жиналуын болдырмау керек екенін айт-
ты.
– Жағдайды одан бетер ушықтырып 

алуымыз мүмкін. Үкімет пен әкімдер 
осы мәселені ерекше бақылауда 
ұстауға тиіс. Құрбан айтта 
инфекциялық қауіпсіздікті барынша 
қамтамасыз ету қажет, – деді Пре-
зидент.
Мемлекет басшысы бүгінгі көтерілген 

мәселенің бәрі Үкіметтің ерекше 
бақылауында болуы тиіс екеніне 
тоқталды. Сонымен қатар, Қазақстан 
азаматтарының өз денсаулықтарын, 
жақындары мен отбасыларын сақтауы 
қажеттігіне назар аударды.
– Коронавирус біз үшін ең қымбат 

жандарды алып кетіп жатыр. Індетке 
қарсы күресте аға буын өкілдері зар-
дап шегуде. Дегенмен, балалардың да 
ауырып жатқаны мазалайды. Ата-
аналарынан вирус жұқтырған бір 
жастағы сәбилердің қатты ауыраты-
нын елестетудің өзі ауыр. Жақында 
ғана бұл мүмкін еместей көрінген, 
бірақ қазіргі кезде мыңдаған сәби осы 
қауіпті індетті жұқтырған. Өзіңді 
және жақындарыңды осы қатерден 
сақтаудың жалғыз жолы – вакцинация, 
– деді Қасым-Жомарт Тоқаев.
Сонымен қатар, кеңес барысында 

Премьер-Министрдің орынбасары 
Ералы Тоғжанов, Денсаулық сақтау 
министрі Алексей Цой, Нұр-Сұлтан 
қаласының әкімі Алтай Көлгінов, Ал-
маты қаласының әкімі Бақытжан 
Сағынтаев, Қарағанды облысының әкімі 
Жеңіс Қасымбек, Жамбыл облысының 
әкімі Бердібек Сапарбаев, Алматы 
облысының әкімі Амандық Баталов, 
Шығыс Қазақстан облысының әкімі Да-
ниал Ахметов, Қызылорда облысының 
әкімі Гүлшара Әбдіқалықова, Қостанай 
облысының әкімі Архимед Мұхамбетов 
сөз сөйледі.

ЖД Ақпарат.

саясИ науҚанның 
Қызығы Мен 

шыжығы
Басталды. Не басталды деген сұрақ туындайды. Ауыл әкімдерін 

сайлау. Жаңа саяси қадамдарға барып жатқан ел саясатында бұл 
үлкен жаңалық болғалы тұр. Сайлау 25-шілдеде өтеді. Биыл Жетісу 
жерінде 242 үміткер ауыл әкімдігіне сайлауға түспек. Үміткерлер 71 
ауылдық округтің әкімдігіне таласады. Олар бүгінде үгіт-насихат 
жұмыстарына кіріскен. Үгіт-насихат науқаны 15-шілдеде басталған 
еді. Науқанға сай қазір үміткерлерлер сайлаушылармен кездесу өткізу 
барысында еліміздегі пандемиялық жағдайға байланысты барлық 
санитарлық-эпидемиологиялық талаптарды жіті назарда ұстайы. 

Бүгінде ауыл әкіміне үміткерлікке ұсынылған 
242 кандидаттың 85-ін саяси партиялар 
ұсынып отыр. Тарқатсақ, «NurOtan» партия-
сынан - 57 кандидат, «Ауыл» ХДПП - 6 кан-
дидат, «Ақ Жол» ҚДП - 1 кандидат, «АDAL» 
КП - 11 кандидат, НПК - 7 кандидат, ЖСДП-1 
кандидат ұсынған. Ал, 157 кандидат өз-өзін 
ұсынған. Сайлау науқаны басталғаннан бері 
29 үміткер саптан шығарылды. Оның 17-
сі талаптарға сай болмауына байланысты 
қатардан шыққан. Ал 12-сі өз кандидатурасын 
алып тастау туралы өтініш тастаған.
Бүгінде үміткерлер жан-жақты үгіт 

жұмыстарын жүргізіп бағуда. Бұл науқан 
сайлау болардан бір күн бұрын, 24-шілдеде 
сағат 24:00-де тоқтатылады. Әрбір үміткерге 
республикалық бюджеттен 220000 теңге 
мөлшерінде қаражат бөлінеді. Оған канди-
даттар БАҚ-та жариялау, үгіт материалдарын 
шығару, көлік шығындары, теледидар мен 
радиодан сөйлеу, үй-жайларды жалға алу 
сынды шығындарын өтейді. Барлық үгіттік 
баспа материалын дайындау кезінде осы 
материалдарды шығарған ұйым, олардың 
басылған жері мен таралымы, тапсырыс бер-
ген тұлғалар, қандай қаражаттан төленгені ту-
ралы мәліметтер қамтылуы тиіс.
Аудандық маңызы бар қала, ауыл, кент, 

ауылдық округ әкімдігіне үміткерлер назар-
да ұстауы тиіс ақпарлар жіті түсіндірілген. 
Әрбір кандидат болашақ қызметінің сайлау 
алдындағы бағдарламасымен таныстыра-
ды. Олар сайлау алдындағы бағдарламада 
республиканың конституциялық құрылысын 
күштеп өзгерту, оның тұтастығын бұзу, мем-
лекет қауіпсіздігіне нұқсан келтіру, әлеуметтік, 
нәсілдік, ұлттық, діни, тектік-топтық және 

рулық араздықты қоздыру, қатыгездік пен 
зорлық-зомбылыққа бас ұру, сондай-ақ 
заңдарда көзделмеген әскерилендірілген 
құрылымдар құру туралы теріс пиғыл тура-
лы мүлдем насихаттамауы тиіс. Бұл талап-
тар бұзылған жағдайда сайлау комиссия-
сы кандидатқа партиялық тізімді тіркеуден 
бас тартуға, ал кандидат тіркелгеннен кейін 
мұндай сайлау алдындағы бағдарламаны 
ұсынған жағдайда кандидатты тіркеу туралы 
шешімнің күшін жоюға толық құқылы.
Сайлау барысының әділ һәм ел 

заңнамасы аясында өтуі үшін Алматы об-
лысында «Бейпартиялық сайлау орталығы» 
республикалық қоғамдық бірлестігінің фили-
алы ашылды. Мұнда бақылаушы болатын 17 
белсенді мүшесі бар.
 - Елімізде тұңғыш рет ауылдық округтері 

әкімдерінің сайлауы өтеді. Осы орайда сай-
лау процесінің ашықтығы мен заңдылығын 
байқау үшін «Бейпартиялық сайлау 
орталығы» құрылып, жұмысын жолға қоюда. 
Аталмыш орталық атынан біздің өңірімізде 
484 байқаушы арнайы оқытудан өтіп жа-
тыр. Мақсатымыз – алдағы сайлаудың 
ашық, заңға сәйкес өтуіне өз үлесімізді қосу,- 
деді «Бейпартиялық сайлау орталығы» 
республикалық қоғамдық бірлестігінің Алма-
ты облыстық филиалының жетекшісі Жанат 
Төлемісова өз сөзінде. 
Жалпы, еліміз бойынша бір мезгілде 700-

ден астам елді мекеннің әкімі сайланады. 
Аталмыш қоғамдық бірлестік еліміздің әрбір 
өңірінен ашылған филиалдары арқылы 
1700 сайлау учаскесінде науқан барысын 
бақылайды. 

ЖД Ақпарат.
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ырысты, тынысты ҚызылбалыҚ
Ауыл – қазақтың алтын қазығы, тал бесігі. Бағзы заманнан қалыптасқан өркениет үдерісі ел 

жұртының тұрмыс-тіршілігін, болмыс-бітімін әлі де сол ауылмен байланыстырып тұр. Содан шықса 
керек, былайғы жұрт «ауылдық гүлденгені - елдің көркейгені» дегенді жиі сөз етеді. Мәселен, Қаратал 
ауданына қарасты Қызылбалық ауылының өсіп өркендеуі ауданның, мұнан кейін Жетісу жерінің 
дамуына өзіндік леп беріп жатқанын аңғару қиын емес. Соңғы уақыттарда атаулы ауылдың тынысы 
кеңіп, қамбасы астыққа, қырманы ырысқа толып, бақ-берекесі тасып, тұрғындарының несібесі 
молайып келеді. Қара жерге маңдай-терін төгіп жүрген ауыл еңбеккерлері елді мекеннің көркейіп, 
керегесі кеңеюіне септесіп жүр. Бүгінгі нысанамызға арқау болатын – Қызылбалық ауылдық округі.

бағдарламалары септесуде. Бұл 
сөзімізді ешкім де, ешқашан да жоққа 
шығара алмас. Өйткені, елімізде Елба-
сыдан, одан кейін Қ.Тоқаевтан асқан са-
яси көсем, реформаторлар шыққан жоқ. 
Қаратал ауданының әлеуетті ауылы-

на айналған Қызылбалық ауылдық 
округінде 1325 тұрғын мекен етеді. Бұл 
санның ішінде еңбекке қабілеттісі 624 
адам. Азғантай халқы бар аядай ауыл 
батыр аналардың мекені десек артық 
айтпағандық болар. Алтын құрсақтылар 
көп шыққан ауылда 56 көп балалы ана 
болса, оның 23-і күміс алқа, 17-сі – алтын 
алқа иегері. Батыр да, хан да, қара да 
анадан туды десек, демографиялық бум 
орын алған ауылдық округ құрамында 
Көпбірлік және Қарақұм елді мекендері 
бар. Қарақұм ауылында 106 шаңырақ 
түтін түтетіп отырса, Көпбірлікте отбасы 
көп, 182 шаңырақ бар. Тиісінше, Көпбірлік 
ауылында 35 көп балалы ана болса, 9-ы 
алтын алқалы, 17-сі күміс алқалы. Ал 21 
алтын құрсақты ана, 8 алтын алқалы, 
6 күміс алқалы ана Қарақұм ауылында 
тұрады. Мұндай алтын құрсақты анала-
ры көп ауыл тек ауданда емес, өңірде де 
кемде-кем шығар. Шынтуайтыны керек, 
еліміз үшін қажеттісі демографиялық 
ахуалды жақсарту. Халқы көп елдің 
қашанда айбатты көрінетін әдеті. 
Жұтынған жұмыр жаһандану деген 
дәуірде бізге қажеттісі көбею. Шын мәнін, 
еліміздегі демографтардың айтуынша, 
қоғам мүшелері бір немесе екі баладан 
артық дүниеге әкелуге құлықты емес. Ал, 
Қызылбалық ауылдық округіндегі алтын 
құрсақты аналарды осындай жандарға 
үлгі ету – қажеттінің қажеттісі. 
Қос елді мекеннің де бірлігі бекем, түтіні 

түзу. Қазақтың «түтіні түзу» тәмсілінің 
астары бар. Ынтымағы жарасқан де-
ген сөзбен астасып жатыр. Оның өз 
себебі бар. Ауылдың бірлікпен тірлік 
етуіне, жұмылған жұдырықтай болуына 
ауылдағы ақжаулықты аналар, аталы 
сөзі бар ақсақалдар үлкен себін тигізуде. 
Бүгінде ауылдық округте 93 зейнет-
кер бар. Мына қызықты қараңыз, өткен 

жылы да, биыл да ауылда бірде-бір 
қылмыс тіркелмепті. Тіпті, ауыл жа-
стары «қоқан-соқанмен» шаруасы 
жоқ. Қоғамдық тәртіп нық орнаған 
ауылға бекітілген учаскелік полиция 
қызметкері жиі келіп тұрады. Келіп 
тұрады дегенімізден ұққан шығарсыз, 
шын мәнінде бір учаскелік поли-
ция қызметкері Қаңбақты ауылдық 
округімен осы Қызылбалық ауылдық 
округіне бекітілген. Бастысы тәртібі 
бекем елдің тұрмысы қарқынды. 
Бұл ауылға әскерилер жиі бас 

сұғады. Олардың мұнда жиі атбасын 
бұруына басқа жай емес, мерзімді 
әскерге шақырту бойынша үгіт-
насихат жұмыстары түрткі. Себебі 
де түсінікті демографиялық өсімі 
қарқынды ауылда жастар да көп. Ал 
жастарды патриоттыққа тәрбиелеуде 
әскерилердің рөлі басым. Тағы бір 
жайт, жыл басынан бері 16 ауыл 
тұрғыны әскерге шақырту алса, 1 
азамат Отан алдындағы әскери бо-
рышын өтеуде. 

ХАлыҚҚА Қызмет – 
АбырОйлы мІнДет

Жоғарыда айтқанымыздай, ауылдық 
округте көп балалы отбасы көп. Ал 
олардың қоғам өмірінен қалыс қалмауы 
үшін жан-жақты көмек қажет. Елімізде 
қабылданған «Жаңа форматтағы атаулы 
әлеуметтік көмегін тағайындау туралы» 
заңына сәйкес ауылдағы 30 отбасыға 
атаулы әлеуметтік көмек тағайындалған. 
Одан бөлек 1-3 жастағы және 3-6 
жастағы балалары бар отбасыларға ай 
сайын әлеуметтік пакет үлестіріліп оты-
рылады. 
Жалпы, ауылдық округте 

жұмыссыздықпен күрес те мардым-
ды жүргізіліп отыр. Шын мәнінде 
қоғамдық түрлі мәселенің туындауына 
жұмыссыздық әсер етеді десек, мұнда 
әкімдік тарапы қарымды жоспармен 
қарекет етуде. Мәселен, жыл басынан 
бері қоғамдық жұмысқа 24 ауыл тұрғыны 
тартылған. 
Ауылдық округте көп балалы 

аналардың көптігін айттық. Ал олардың 
дені сау ұрпақ дүниеге әкелуіне 
Көпбірлік ауылындағы дәрігерлік ам-
булатория мен Қарақұм ауылындағы 
медициналық пункт қызметкерлері ая-
нып қалған жоқ. Бүгінде дәрігерлік амбу-
латорияда 1 дәрігер және 7 орта білімді 
медбике қызмет етсе, Қарақұм елді 
мекеніндегі медициналық пункте 2 орта 
білімді медбике халықтың саулығы үшін 
тер төгуде. Шыны керек, елімізде орын 
алған пандемиялық ахуал кезінде де ақ 
халаттылар аянып қалған жоқ. Мәселен, 
жыл басынан бері 8 сәби дүниеге келсе, 
олардың бар жағдайын осы дәрігерлер 

қамтамасыз етіп отыр. 
Жалпы ауылдық округ 

тұрғындары таза ауыз 
сумен қамтамасыз 
етілген. 2015 жылы 
Көпбірлік ауылындағы 
ауыз су құбыры 
қайта жаңғыртудан 
өтті. Бүгінде бұл елді 
мекендегі бар тұрғын 
таза ауыз судың пай-
дасын көріп отыр. 
Тұрғындардың саулығы 
үшін су тазалығы 
маңызды рөл ойнаса, 
«Өңірлерді дамыту» 
бағдарламасы аясын-
да  Қарақұм ауылына 
орталықтандырылған 
ауыз су құбыры 
жүргізілген. Оған 
бюджет қалтасынан 
133,1 миллион 

теңге қаралды. Су құбырын жүргізу 
жұмыстарын «Айко» ЖШС-ы жүргізіп, 
нысан бойынша екі насос стансасы, екі 
су сақтайтын резервуар мен 3 шақырым 
құбыр тартылды. Бүгінде жұмыстар 
толықтай аяқталып, қарақұмдықтар 
таза судың рахатын сезінуде. 
Сондай-ақ, атқарылған ауқымды 

жұмыстардың қатарында көшені 
жарықтандыру жұмыстары бар. Мәселен, 
Көпбірлік ауылындағы К.Дүйсенов 
көшесінің 1 шақырым 300 метріне 23 
дана заманауи жарық бағаны орнатылса, 
№6 көше 8 дана, №8 көше 5 дана жарық 
бағанасымен түнгі уақытта самаладай 
жарқырайды. Аталған жұмыстардан 
бөлек есебінен Ә.Досжанов көшесінің 1,3 
шақырымына 22 дана үнемшіл жарық 
шамы орнатылды. Жалпы, Көпбірлік ау-
ылына 58 дана жарық шамы орнатылды. 
Оған бюджет қорынан 1 миллион 800 
мың теңге қаржы бөлінген еді. 
Жалпы, ауылдық округте екі мәдениет 

үйі бар, бірі – Көпбірлік ауылында орна-
ласса, екіншісі Қарақұм елді мекенінен 
орын тепкен. Мұнда ауыл тұрғындарының 
көңілді кештер, түрлі мәдени, мерекелік 
шараларды қызықты өткізуіне жағдай 
жасалған. Ал ауылдағы рухани, имани 
құндылықтың кемімеуіне ауыл мешіті 
мен ауыл кітапханасы себепші.

КәсІп түбІ – нәсІп
Ауылдық округте «Балхаш» тойхана-

сы, «Ақ үміт» кафесі тұрғындарға өз 
қызметін ұсынады. Шын мәнінде ауыл 
тұрғындары қандай да бір тойын осында 
өткізеді. Мұнан өзге ауыл тұрғындарына 
сапалы өнімін ұсынып отырған «Ақ 
үміт» наубайханасы жұмыс істейді. 
Ауыл тұрғындары балонды газға оңай 
қол жеткізуі үшін аудан орталығынан 
жиі газ көлігі келіп тұрады. Әкімдік та-
рапы мұндай жұмыстарды жүйелі жөнге 
келтірген. 
Жалпы, ауылдық округте 1700 бас 

мүйізді ірі қара, 1950 бас уақ мал, 
280 бас жылқы және 4400 бас құс 
тіркелген. Оның ішінде ауылдағы шаруа 
қожалықтарға 850 бас мүйізді ірі қара, 
200 бас жылқы және 1100 бас уақ мал 
тиесілі. Былтырғыға қарағанда мал ба-
сында өсім бар. Ауылдағы төрт түліктің 
амандығы үшін 3 мал дәрігері қажымай 
тер төгеді. Сондай-ақ, төрт түлік үшін 
мал жайылымы маңызды рөл ойнай-
ды. Бүгінде шаруа қожалықтарының 
жайылым бағытында 4218 гектар жері 
болса, ауыл тұрғындарының төрт 
түлікті жаюы үшін 2300 гектар жайылым 
қарастырылған. Берекесі ата кәсіпке 
байлаулы ауылда шын мәнінде өркендеу 
байқалады. 

м.мАҚсым.

ХХ ғасырдың соңғы жылдарында 
елімізде болған саяси жағдайлардан 
соң ауылдардың тұрмысы тұралап, 
сондағы ағайын ала дорба арқалап, 
уақыт талабына сай ірі орталықтарға, 
іргелі қалаларға ағылды. Қалай деген-
мен, күн көрістің қамы соған итермеледі. 
Нәтижесінде ауылшаруашылығы түйіні 
көп, күрмеуі қиын мәселелерге тап болды. 
Тозығы жеткен техника еңбеккерлердің 
егін егуге мүмкіндігін азайтса, тұқымның 
тозығы жетуі де өнімділікті мардым-
ды етпеді. Егін алқаптары тоз-тозы 
шығып, көрсеткішті кейін сүйреді. Маман 
тапшылығы да өнімділікке кері әсерін 
тигізді. Мал шаруашылығы 
да кері кетіп, кезінде еселі 
өнімділік тудырған фермалар 
қаңырап, есігіне қара құлып 
түсті. Мұндай ахуалдан кейін 
ауылдағы ағайын ала дор-
ба арқалап, қала жағалады, 
базар жағалады. Ел үмітін 
арқалап, билікті тізгінге алған 
Тұңғыш Президентіміз, Ел-
басы Н.Назарбаев ауылдың 
іргесі бүтінделмей, сондағы 
ағайынның жағдайы келіспей 
елдің өркендемейтінін нық 
аңғарғандай
Нәтижесінде 2003-2005 жыл-

дары елімізде «Ауыл жылы» 
жарияланды. Реформалы жылдардың 
нәтижесінде қазақтың «алтын бесігі» 
бірсыпыра жөнге келді. Ауылды да-
мыту мұнымен тоқтап қалмады. «Ал-
тын бесіктен» ұзап кеткендерді, ауылға 
қажетті мамандарды тарту мақсатында 
түрліше бағдарламалар дүниеге келді. 
Соның бірі де, бірегейі «Дипломмен 
ауылға» бағдарламасы еді. Бұл үдерісті 
жобаның мақсаты – жоғары білікті жа-
старды ауылда тұруға, сол ауылдың 
әлеуетін көтеруге жағдай жасау еді. 
Әрине, «алтын бесіктегі» кәсіпкерлікті 
дамыту үшін де сан түрлі бағдарламалар 
дүниеге келді. Одан өзге Елбасының ба-
стамасымен елді мекендерде тіршілік 
етіп жатқан ағайынның тұрмысын 
түзеу үшін де сан бастама қолға алын-
ды. Түрлі әлеуметтік бағдарламалар, 
экономикалық жобалар әлі де жүзеге 
асып келеді. Елбасы бастаған істі ел 
президенті Қ.Тоқаев жандандырып, ел 
экономикасының локомотивін одан әрі 
ілгерілетуге атсалысуда. 
Мұны президенттің «Ауылдық 

жерлердің әлеуметтік ортасын 
жаңғыртуға да кірісуіміз қажет. 
Осыған байланысты арнайы 
«Ауыл - ел бесігі» атты жобаны 
жүзеге асыру қажет. Бұл арқылы 
қазақстандықтардың жергілікті 
жердегі еңбегіне қатысты идеоло-
гияны қолға алуымыз керек. Бұл 
әкімшіліктердің міндеті», - деген 
сөзінен аңғаруға болады. 

ҚАзынАлы Ауыл
Кезінде дәулеті тасып, берекесі мен 

бағы жайнап, кейін қиын-қыстау шақты 
тудырған нарықтық экономикаға көшу 
салдарын сезініп, бүгінде ынтымағы һәм 
тұрмысы жарасты ауылға айналған елді 
мекендердің қатарында Қызылбалық 
ауылдық округі бар. Бұл ауылдың 
экономикалық және әлеуметтік даму-
ына Елбасының және ел президенті 
Қ.Тоқаевтың сындарлы саясаты 
нәтижесінде атқарылып жатқан түрлі 



Интервью4 №8 (669) жұма, 23 шілде, 2021 ж.

www.zhardem.kz
"В медицине главным лекарством является сам врач," - 

говорил Антоний Кэмпиньский. Эти слова, как никакие другие, 
подходят нашему герою. Героем сегодняшнего интервью стал 
профессионал своего дела, уважаемый и любимый своими 
пациентами - Анарбек Монголханович Монгол. анарбек Монгол: 
Анарбек Монголханович работает в ме-

дицине более 15 лет, а именно в направ-
лении травматологии и ортопедии, где 
показал себя одним из лучших врачей на-
шего региона. Начиная с 2009 года он был 
заведующим отделения травматологии и 
ортопедии в Областной больнице города 
Талдыкорган, а так же был главным внеш-
татным травматологом-ортопедом Алма-
тинской области. В 2019 году для защиты 
магистратуру по менеджменту здравоох-
ранения и PhD., Анарбек Монголханович 
решил набраться опыта в мегополисе. И 
устроился на должность заместителя ди-
ректора в Городской клинической больни-
це №4 УОЗ г. Алматы. А с 2021 года был 
назначен директором ГКП на ПХВ «Об-
ластная больница г.Талдыкорган».
- Я вернулся в больницу с большим 

опытом багажа, с который начался 
мой путь врача, для того, чтобы по-
делиться своим опытом, вложить 
свои знания и умения в больницу и ра-
боту коллектива. Это все, для того, 
чтобы для развития медицинского 
управления и сервиса,  более развития 
качественную и квалифицированную 
медицинскую помощь в данной Клини-
ке, - говорит Анарбек Монголханович.
- Вы врач с большим опытом рабо-

ты. Расскажите самый запоминаю-
щий опыт в своей врачебной практи-
ке. Чем он Вам запомнился?
- В начале своей клинической деятель-

ности медицинской практики мы, врачи 
травматологии и хирургии, часто сталки-
вались с последствиями травмы и ДТП. 
Когда пациенты не могли получить во вре-
мя медицинскую помощь, так как не до-
езжали до лечебного учреждения. Кроме 
того, в медицине была большая нехватка 
кадров, а так же нехватка полноценного 
обеспечения и не могли соблюдать прави-
ла Золотого часа. 
В 2010 году благодаря поддержки акима-

та Алматинской области, НИИТО г. Нур-
султан а также, ныне покойному учителю 
Маралбеку Блисбековичу Мейрбекову, 
тогдашнему начальнику Департамента 
здравоохранения Алматинской области 
была организована Научная конференция 
Актуальные вопросы ортопедии и трав-
матологии, где были представители из 
25 стран. Этот обмен опытом дал огром-
ный толчок для развития этого направ-
ления в нашей области, а так же помогло 
активное внедрение ЕНСЗ инновацион-
ных оперативных вмешательств. В итоге 
было поэтапное внедрено более 50 видов 
ВСМП, ВТМП операций в травматологии 
и ортопедии в нашей области. Про наши 
достижения и новшества было известно в 
ближнем и дальнем зарубежье.
С каждым годом и ростом своего меди-

цинского опыта меня покоя не давал трав-
мы костей таза, заинтересовали пробле-
мы травмы таза и тазобедренного сустава, 
особенно сильно, часто и участились в ре-
зультате высокоэнертной травме пациен-
ты попавшие в ДТП и получившие подоб-
ные травмы. Больные оставались на всю 
жизнь оставились глубокими инвалидами. 

К сожалению, такие травмы с развитием 
инфраструктуры  цвели как подснежники,  
ранее подобным травма было оказано 
мало внимания и старались лечили без 
хирургического вмешательства.  В данное 
время многие больные, получившие трав-
мы таза до сих пор прикованы к постели 
из-за неправильно сросшейся переломов. 
В 2012 году я прошел на стажировки  в 

Южной Кореи у меня появились идеи, ко-
торые я благополучно в месте с учениками 
внедрил в отделении Областной больни-
це. Тем самым наша Клиника стало одной 
из первых в Республике,   было уделено 
внимание и активно оперирующих трав-
матологов при травмах костей таза. Наши 
активное  начало оперативной травмато-
логии при повреждения костей таза ши-
роко начал распространятся и внедрятся 
в регионах РК. В настоящее время, в Ка-
захстане в направлении травматологии и 
ортопедии широко развивается изучение 
и лечение травм таза.
Еще один вопрос  мне покой не давал, 

когда перевелся в Городскую многопро-
фильную больницу г.Талдыкорган 2016 
году. Это были многочисленные травмы 
грудной клетки повреждения грудного 
каркаса. Пациенты с данными травмами 
очень тяжелые, большинство с таким по-
вреждениями погибали догоспитальной, 
ранее госпитальной периодах или от 
поздних осложнении как РДС синдроме. 
Мы общались с коллегам из регионов, за-
рубежными коллегами долго обсуждали. К 
сожалению, даже в мировой практике дан-
ное направление травм не было уделено и 
не развито. В онкологии, кардиохирургии 
и торакальной хирургии имелись другие 
методы фиксаторы которые при выскоэ-
нертной травме грудного каркаса. В итоге 
мной и коллегами были изобретены фик-
саторы для фиксации костных отломков 
при повреждении грудного каркаса. 
Знаете, когда внедряется новый метод 

операции или другие инновации которых 
еще нигде нет, есть страх - что не полу-
чится. Есть минусы, когда приходится ис-
кать «золотую середину». Когда к тебе по-
ступают пациенты с тяжелыми травмами 
не совместимыми с жизнью ты борешься 
за их жизнь, применяешь все свои зна-
нии, опыт, направляешь все свои силы, 
но пациент ожидаемого результата не 
дает самое страшное для врачей. Ты про-
кручиваешь в голове все заново и ищешь 
решения, чтобы не допустить подобного. А 
когда у тебя все получается, ты понима-
ешь: вот ОНО! Для любого врача счастье 
и высшая награда, победа когда пациент 
выздоравливает, возвращается в семью!
Сейчас направление травм груд и по-

звоночника активно развивается и у нас в 
стране и других странах. То чего мы доби-
лись, внедрили  в Клиниках Алматинской 
области активно будем развивать и вне-
дрять клиниках регионов. 
- Работали ли Вы с пациентами-

детьми? С кем работать легче?
- Когда получаешь сертификат то там нет 

понятие детская или взрослая травма-
тология. Различается только больницы: 

детская или взрослая. Только в этом слу-
чае возможны ограничения. 
Я являюсь внештатным главным травма-

тологом ортопедом Алматинской области 
и принимаю всех пациентов, независимо 
от возраста. 
Есть конечно юридический аспект - это 

сертификация по детской травматологии. 
Но в данном случае, на основание своего 
опыта, я считаю, что как врач нужно раз-
виваться на одном месте нельзя остаться, 
не малый мой опыт 15 лет практической 
медицине доказал для меня принимать 
любого пациента, независимо от возрас-
та. Да, могут отличатся структура орга-
нов: меньше у детей, крупнее у взрослых. 
Но в целом отличий нет. Для меня никогда 
не стояло вопроса в разнице между паци-
ентами. 
С детьми в некоторых вопросах работать 

легче. Взрослые - это уже сформиро-
вавшиеся личности и не всегда удается 
до пациента донести важность того или 
иного медицинского назначения. Поэто-
му врач должен работать над собой, по-
нимать в психологии. Это очень помогает 
при работе с пациентами.
- Вы долгое время работали в Об-

ластной и многопрофильной больни-
це Талдыкоргана, затем в Городской 
клинической больнице №4 УОЗ г. Ал-
маты (далее ГКБ№4). Отличается ли 
работа в них?
- Я для себя сделал вывод, что в реги-

онах медицина более доступная, чем в 
мегаполисах. Это обусловлено численно-
сти населения, скученности и т.д. Очеред-
ность в крупном городе очень большая. В 
регионах, люди не всегда понимают, как 
правильно по закону обратится в боль-
ницу. В мегаполисе же жизнь кипит. В 
ГКБ№4 ежедневно обращаются от 250 
порой до 500 пациентов в день. Поэтому и 
опыт врачей таких Клиниках не сравнить 
многопрофильных клиниками регионов, 
важную роль играет и оснащение Клини-
ки и квалифицированность специалистов. 
В нашей области медицинских организа-
циях все условия есть для оказание ква-
лифицированной медицинской помощи 
населению, ежегодно с поддержкой мест-
ного и Республиканского бюджета приоб-
ретается современные оборудования это 
видят все. 
Если говорить об Областной больнице, 

о у нас есть все необходимые оборудо-
вания для проведения уникальных опера-
тивных вмешательств до конца года  нам 
приобретает еще современные оборудо-
вание пока не могу сказать это инкогнито 
позже узнаете. Но и сейчас есть все усло-
вия для получение медицинской помощи 
как в Алмате.
- Вы немного обмолвились о теме 

ЕНСЗ. Что дала эта система Казах-

стану, врачам, пациентам?
- Единая национальная система здра-

воохранения (ЕНСЗ) Основными прин-
ципами (ЕНСЗ) является обеспечение 
свободного выбора пациентом врача и 
медицинской организации, формирова-
ние конкурентной среды оказания меди-
цинских услуг, работа медицинских ор-
ганизаций оплату медицинских услуг по 
фактическим затратам. Это в первую оче-
редь, это доступность медицинской помо-
щи для населения. То есть, за пациентом 
идет финансирование. Например, чело-
век может поехать в любой город, регион 
обратится там в Клинике и ему окажут не-
обходимую медицинскую помощь.
Еще одним направлением ЕНСЗ служит 

внедрение новых технологий. Это дало 
огромный толчок для развития медици-
ны, особенно в сфере хирургии. Сейчас в 
Казахстане делают высокоспециализиро-
ванные уникальные операции. Чем боль-
ше проводится уникальных операций, 
вводятся уникальные высокоспециализи-
рованные методы лечения. 
ЕНСЗ помогает получать дифференци-

рованную оплату труда для медицинских 
работников. То есть повышение заработ-
ной платы.
Конечно, когда приходится внедрять что-

то новое, то это происходит болезненно. 
Сейчас каждый застрахованный гражда-
нин получает бесплатную медицинскую 
помощь. Но это не значит, что незастра-
хованные не получают медицинскую по-
мощь. Есть гарантированный объем бес-
платной медицинской помощи, которую 
мы обязаны оказывать пациентам. 
- Вас назначили директором област-

ной больнице в этом году. Какой 
опыт Вы получили в Алматинской 
больнице? Какие новшества Вы пла-
нируете ввести в областной больни-
це?
- Тот опыт который ты получаешь на пе-

риферии за 10 лет в мегаполисе можно 
получить за 1-2 год. В Алмате я получал 
опыт не только как врач, но так и руко-
водить и освоить навыки медицинского 
менеджмента. Кроме того, я стараюсь вне-
дрять и внедряю свой полученный опыт  
медицинскую практику и в управлении. 
Тот полученный управленческий опыт,  я 

реализую сейчас в областной больнице.  
Самое главное удовлетворенность паци-
ентов медицинской помощью в Клинике. 
Все лекарственные препараты, медицин-
ские назначения и другие манипуляции 
должны быть доведены. За три с поло-
виной месяца, после своего назначения, 
была оказана помощь в три раза больше-
му количеству пациентов, чем в прошлом 
году. За этот период не было серьезных 
жалоб. Для меня это показатель спло-
ченности коллектива и правильного по-
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"на перИферИИ МедИцИна более 
доступная, чеМ в МегаполИсе"

ставленная управления со стороны УЗО 
и руководство Клиники. Один человек не 
может управлять, это коллективная рабо-
та.
- Сколько отделений в больнице? 

Планируется ли их расширение или 
сокращение?
- В данное время у нас 16 отделений, два 

из них для пациентов с КВИ. В будущем 
планируется разделить отделения для 
оказания узкоспециализированной меди-
цинской помощи. 
  Да каждый врач должен уметь оказы-

вать помощь по многим направлениям в 
случае необходимости, но и развивать уз-
кое направление своей деятельности. Как 
только эпидситуация нормализуется мы 
будем развивать узкоспециализирован-
ные направления в Клинике, чтобы наше 
население на месте получало помощь, а 
не ехали за ней в Алмату или Нур-Султан.
- Сколько врачей и медицинских се-

стер и какой категории работает в 
больнице?
- У нас работает 74 врача. Из них 1 доктор 

наук, 1 кандидат наук, 1 магистр, осталь-
ные врачи разными категориями степени. 
250 человек среднего медицинского пер-
сонала. В общей сложности в больнице 
работают свыше 500 человек.
- Многие жалуются на нехватку ка-

дров в сфере медицины. Хватает ли 
работников у Вас в больнице?
- Нехватка медицинских кадров есть 

всегда. Мы заметили, что в связи со слож-
ной эпидситуацией наблюдается нехватка 
медсестер. 
Что касается нехватки врачебных кадров, 

то мы подписали меморандум с КазНМУ 
им.Д.С.Асфендиярова с деканатом рези-
дентуры и докторантуры. В данное время 
у нас работают врачи-резиденты по уро-
логии- 2, врач резидент реаниматолог 
анестезиолог – 7. Осенью ожидаем еще 
резидентов. Мы обеспечиваем  жильем 
и т.д. Для врачей-резидентов мы предо-
ставляем условия для лучшего прохожде-
ния практики.
- Много ли пациентов обращается в 

областную больницу? С какими диа-
гнозами?
- Если сравнивать, то обращений стало 

в 2 раза больше. Ежедневно обращается 
порядка 60-70 обращений в день, из низ 
35-60% госпитализируется. Мы расширя-
ем количество койко-мест в отделениях. 
Мы оказываем любую помощь, кроме че-
люстно-лицевой, онкологии. 
- Долго ли пациенты дожидаются 

Портала бюро госпитализации в 
Вашу больницу? 
- Наши пациенты к нам поступают через 

портал в течении 3-10 дней после поста-
новки на него.
Приехавшие к нам в больницу с регионов 

пациенты иногда нуждаются в консуль-
тации узкопрофильных специалистов. 
Поэтому после госпитализации мы их до-
обследуем при необходимости. Все прово-
дится в рамках ОСМС. 
- Как Вы считаете, нужно ли было 

вводить медстрахование в Казахста-
не? В чем его минусы и плюсы?

- Побывав в 21 стране мира и везде Ме-
дицинское страхование. Вообще медстра-
хование дает быструю высокоспециали-
зированную доступную медицину. Если 
ты оплачиваешь свою медстраховку, то и 
по другому начинаешь относится к свое-
му здоровью. Для пациентов это возмож-
ность выбора клиники и получения более 
квалифицированной помощи.
Далее, медстрахование дает возмож-

ность развиваться клиникам, больницам. 
Появляется конкурентоспособность. Для 
врачей и медперсонала - это возможность 
получать хорошую заработную плату. 
То есть медстрахования: улучшает ока-

зание медицинской помощи пациентам, 
повышение рейтинга, развитие клиники, 
повышение заработной платы медработ-
никам.
- То есть, Вы хотите сказать, что 

если к Вам в больницу обратится па-
циент без направления, но он участ-
ник медстрахования Вы его прими-
те?
- Если имеются какие-либо показания, то 

в рамках ОСМС мы оказываем ему необ-
ходимую помощь.
- Сейчас весь мир озабочен проблемой 

пандемии. Именно медики приняли ос-
новной риск на себя. Ваше мнение о 
коронавирусе?
- В первую волну коронавирусной инфек-

ции я работал в ГКБ№4. Мы были удивле-
ны тем темпом которым распространяет-
ся КВИ. Я никогда не забуду 24 июня 2020 
года, когда в больницу за один день посту-
пило 38 пациентов с пневмонией с коро-
навирусом. Мы хоть, готовились и знали 
что должны делать, но к такому потоку 
все же оказались  не готовы. Невозможно 
было остановить поток поступающих па-
циентов. Во всех больницах города было 
большое поступление больных, скорые 
помощи стояли в очереди, когда привоз-
или пациентов. 
Я потерял многих своих учителей, про-

фессоров коллег и родственников. Самое 
страшной, когда ты не можешь пойти и 
проводить своих родных и близких в по-
следний путь. Но мы пережили и эту пер-

вую волну и вторую. 
Народ до сих пор не может поверить что 

есть коронавирус, все эти пневмонии по-
следствия вируса. До сих пор я боюсь 
пойти в гости потому что боюсь заразить 
кого-либо из близких. Я не боюсь что за-
разят меня, я боюсь заразить их но ведь 
я не знаю ежедневно очень много людьми 
контактирую хотя ношу маски соблюдаю 
дистанцию. Поэтому я очень положитель-
но отношусь к вакцинации.
- Как Вы считаете, нужно ли приви-

ваться от COVID-19?
- Вакцинация не дает Вам 100 % гаран-

тию, что Вы не заразитесь. Но если при-
витый заразится, то его болезнь будет 
протекать  более легкой форме. 
- Какой вакцине, на Ваш взгляд, можно 

доверять?
- Я сам получил вакцину одним из пер-

вых. Это была вакцина СПУТНИК V. Но 
однозначный ответ я дать не могу. Кто-
то хвалит СПУТНИК V, кому-то больше 
нравится Китайская вакцина и ли вакцина 
ОАЭ. Все вакцины сделаны по всем стан-
дартом и требованиям ВОЗ.
Кроме того, человеку не стоит забывать, 

что после вакцинации в первые дни на-
блюдаются повышение температуры, оз-
ноб, небольшое ухудшение состояния и 
слабость. Это показывает что начал вы-
рабатываться антитела в организме, это 
нормальное явление. 
- Сейчас много говорят о коррупции, 

особенно в медицине. Ваше мнение о 
ней и какие действия Вы предприни-
маете, чтобы не допускать корруп-
ции в больнице?
- Приступив на должность руководителя 

в нашей Клинике я обратился департа-
мент в Антикоррупционный комитет Алма-
тинской области с просьбой провести про-
филактическую лекции для коллектива 
Клиники большое спасибо за поддержку 
им. Кроме того с коллективом мы обсуж-
даем меры о недопущении коррупции в 
наших рядах.
Для меня коррупция - один из самых 

плохих поступков человечества. Чело-
век, который умышлено совершает кор-
рупционные действия – лишает будущих 
потомков населения и государство. Если 
человек хоть раз поддался коррупции, это 
может остаться привычкой.
- Ваши пожелания нашим читателям.
- Я  призываю население нашей страны к 

соблюдению карантинных мер и вакцина-
ции. Коронавирус весь мир перевернул на 
360 градусов. Поэтому берегите себя сво-
их близких. Уметь не проявлять агрессию, 
любить друг друга, помогать слабым, про-
являть терпение. Делать больше добра. 
Мы врачи всегда готовы оказать помощь 
своим пациентам кто нуждается нашей 
помощи самое главное не болейте. Так же 
хочу пожелать здоровья, семейного бла-
гополучия, успехов процветание нашей 
государстве.
- Спасибо за беседу.

елена тКАЧенКО.

Как известно, согласно 
уже действующему 
антикоррупционному 
законодательству Республики 
Казахстан субъекты 
квазигосударственного сектора 
должны определить структурные 
подразделения, исполняющие 
функции антикоррупционных 
Комплаенс-служб.

антИкоррупцИонныЙ 
коМплаенс внедрен в 
алМатИнскоЙ областИ

Основной задачей Комплаенс-служб яв-
ляется обеспечение соблюдения соот-
ветствующей организацией и ее работ-
никами законодательства Республики 
Казахстан о противодействии коррупции.
Кроме того, стоит отметить, что это мно-

гофункциональная позиция «защитника – 
советника» организации. Он анализирует 
соблюдение правил, выявляет риски, сни-
жает вероятность их влияния на операци-
онную деятельность и финансовое состо-
яние организации, являясь независимым 
лицом и подчиняясь непосредственно 
первому руководителю или совету дирек-
торов.
Статус его в компании весьма высок, 

ведь комплаенс-офицер предметно про-
веряет каждый процесс на соответствие 
стандартам и иным регулятивным требо-
ваниям, учитывает международный кон-
текст, информирует сотрудников о при-
нятых политиках, рассказывает, как вести 
деятельность, не нарушая принятых пра-
вил, а также оповещает об ответственно-
сти за нарушения, следит за соблюдением 
правил организации, постулатов корпора-
тивной культуры и этических норм веде-
ния бизнеса.
Комплаенс-служба находится в центре 

всех процессов, и её сотрудники взаи-
модействуют со всеми подразделениями 
организации. Она предупреждает возник-
новение «слепых зон», которые находят-
ся за рамками привычного функционала 
структурных подразделений.
Стоит отметить, что институт Компаленса 

является одним из эффективных инстру-
ментов превентивных мер по противодей-
ствию коррупции. 
В этой связи, а также в целях примене-

ния передового международного опыта 
Департаментом Антикоррупциолнной 
службы Алматинской области с начала 
текущего года внедрены должности анти-
коррупционных Комплаенс в 220 органи-
зациях квазигосударственного и государ-
ственного секторов Алматинской области.
Комплаенс институт широко внедрен в 

международной практике и показал свою 
значимость и эффективность, ведь недо-
пущение нарушения норм и требовании 
законодательства обходится намного 
дешевле компаниям, чем исправлять по-
следствия. Как выразился экс- замести-
теля генпрокурора США Пол МакНалти: 
«Цена несоблюдения очень велика. 
если вы считаете, что Комплаенс об-
ходится дорого, попробуйте несоблю-
дение».

управление превенции 
и добропорядочности ДАпК 

по Алматинской области.
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Қаратал боксы дегенде, әрине, Михаил 
Юрченконың есімі аталады. Сонау Кеңес 
кезеңінде, одақ бойынша жалпы спорт, 
оның ішінде әсіресе бокс шарықтап 
тұрғанда Үштөбелік былғары қолғап 
шебері өз дарынын даралады. Күллі 
Қазақстанға үштөбе боксының әлеуетін 
танытып, Қаратал ауданының мерейін 
асырды. Михаил Юрченко ел көлемінде 
ғана емес, әлем деңгейінде есімі мәшһүр 
спортшы екені де даусыз. Міне осындай 
мықтылар қалыптастырған дәстүрді, со-
лар салған ізді бүгінгінің жастары абы-
роймен жалғады. Бұл қатарда Ертуған 
Зейнулинов, Мирас Ертанов, Роман 
Щегринов сынды саңлақтарды мысал 
үшін келтіре кетуге болады. Олардың 
әрқайсысының өз жолы, бағындырған 
биігі бар. Мәселен, Роман Щегринов. 
Ол - Қаратал ауданының Үштөбе бокс 
мектебінің жарқын өкілінің бірі. Роман 
облыс, республикалық жарыстарда 
жасындай жарқылдады. Халықаралық 
сайыстарда да ел намысын абыроймен 
қорғады. Бұл ретте ең алдымен әрине, 
жанкүйерлер Роман Щегриновтың 
«Астана арландары» сапындағы 
өнеріне тәнті болғанын айта кету керек. 
Отандық бокс клубының қатарында та-
бысты өнер көрсетті. Романның «Куба 
қабыландары», «Украина атаманда-
ры» мен «Қытай айдаһарлары» сияқты 
командалардың боксшыларына қарсы 
көрсеткен өнері бокссүйер қауымның 

көңілінен шықты. Роман арландар са-
пында бірнеше маусым жекпе-жекке 
шығып, маңызды кездесулерде коман-
да қоржынына қажетті ұпайларды сала 
білді.

бОлАшАҚ ОлимпиАДА 
ЖеңІмпАзы

Үштөбе бокс мектебінің жас буын-
дары арасында қос жұлдыздай қатар 
самғап келе жатқан Ертуған мен Ми-
рас. Сөз басында айттық қойі. Ертуған 
Зейнулинов сонау Михаил Юрченко-
дан кейінгі Қаратал ауданынан шыққан 
Қазақстан чемпионы. Ертуғанның 
ерлігіне дейінгі жиырма жыл аралықта 
Үштөбеден бокстан ешкім республи-
ка чемпионатында топ жарып көрген 
емес. Ертуған 2019 жылы Шымкент-
те өткен Қазақстан біріншілігін топ 
жарғанда Қаратал ауданы ғана емес, 
бүкіл Жетісу жерінің жұртшылығы бөркін 
аспанға атып қуанғаны рас. Қуанатын 
жөні де бар. Өйткені, ол осы толайым 
табысының арқасында өз салмағында 
Қазақстандағы мықты боксшылардың 
қатарына кірді. Жерлесіміз Әлем 
біріншілігі мен Олимпиада ойындары 

чеМпИондар ұстаХанасы

секілді жарыстарға баруға, ел намы-
сын қорғау абыройына ие болды. Иә, 
Токио олимпиадасында Ертуған емес, 
Зәкір Сафиуллин өнер көрсетеді. Бірақ, 
60 келіде қазір Қазақстандағы нөмірі 
екінші былғары қолғап шебері осы 
біздің Ертуған Зейнулинов. Зәкірдің 
өкшесін басып келе жатқан үштөбелік 

өрен болашақта ірі жарыстарда ел на-
мысы үшін сайысқа түседі, жеңеді деп 
сенеміз. Спортта «шынайы чемпион» 
(настоящий чемпион) дейтін тіркес бар. 
Ұлағатты ұғым десек те болады. Спорт-
тан тысқары өмірде де көшбасшы, 
айналасына өнеге бола-
тын, адамгершілік асыл 
қасиеттерге ие атлеттерді 
міне осылай айтып жата-
ды ғой. Ертуғанды да сон-
дай спортшылар қатарына 
жатқызуға болады. Чем-
пионмен алдымен аудан 
орталығындағы бокс за-
лына, кейін өзі ержеткен 
үйіне бірге барғанда да бұл 
сенімізге селкеу түскен жоқ. 
Чемпионға тән сенімділігі 
(өз күшіне, кәсіби білігіне), 
үлкен-кішіге деген құрметі, 
айналасындағылармен 
қ а р ы м - қ а т ы н а с ы н ы ң 
барлығы бұл жігіттің 
кішпейілдігін, азаматтығын 
айқындай түскен. Ертуған 
жастайынан апасының 
қолында ержетті. 

Қарындасы екеуі үйдегі үлкендерге 
көмектесіп, егіз қозыдай қатар 
жүретін. Апасы да, қарындасы да 
оның бауырмалдығын бағалайды, 
ер-жігітке тән кесек мінезін қадір 
тұтады. Бойындағы бұла күшінің бу-
ымен айналасына симайтын ұрда-
жықтарды көрген боларсыздар, иә? 
Ертуған олардың қатарынан емес. 
Қашан хабарлассаң ағалап тұрады. 
Осындай жігіттердің барына, осын-
дай өрендердің жеңісіне қалайша 
қуанбайсыз?
Ертуған Зейнулинов сол Шымкенттегі 

ел біріншілігін ұтқан соң бокстан 
ұлттық құрама қатарына кірді. Был-
тыр желтоқсан айында құрама коман-
дамен бірге Куба жеріне барып, оқу-
жаттығу жиынына қатысып қайтты. 
Чемпионмен сол сапарының алдында 
тағы бір мәрте жолығудың реті түскен. 
Ертуғанмен жолыққан соң, жұмыс 
бабымен іс-сапарға аттанып кеттік. 
Ауылдағы анамызға барып, қайтуға да 
мүмкіндік таба алмадық. Жаңа жылдың 
қарсаңы болатын. Өзім құттықтап бара 
алмағасын, Ертуғанның анамызға 
сәлем сауқат алып, барып қайтуын 
сұрағам. Сонда бір ауыз сөзімізді 
жерге тастамай, жанындағы достары-
мен мерекелік дастарханға керектінің 
барлығын алып, үлкен 
кісіні бір қуантқан еді. 
Адамның шынайы 

болмысы оның сөзінен 
емес, әрекеттерінен 
көрінеді дейтін бе еді...
Әлем чемпионы, 

Олимпиада ойында-
рын ұтуды арман ет-
кен тағы бір үштөбелік 
спортшы Мирас Ерта-
нов. Ертуғанмен бала 
кездерінен жақын до-
стар. Мирас та сол 
баратын бокс за-
лында жаттығу жа-
сады. Құлын тайдай 
тебісіп өскен өрендер. 
Мирас пен Ертуған 
бала кездерінен бір 
салмақта өнер көрсетіп 
келеді. Екеуінің жолы 
жылда Талдықорған 
қаласында өтетін об-
лыс біріншілігінің фи-
налында түйісетін. 
Сонда шешуші жекпе-
жектеріне дейін 
сүрінбей жететін достар 
үшін қалай қиын болды 
десеңізші?! Спорт деген 
қызық қой. Онда осын-
дай-осындай жайттар 
жиі болады. Бір ғана 
мысалын келтірейік, 
ағайынды Головкиндер. Біраз жылдан 
бері кәсіпқой бокстағы аңыз адамның 
бірі әйгілі Генадий Головкин мен бауыры 
Максимді айтып тұрмыз. Мұндай спорт-
та мысалдар жетерлік.

ҚАзАҚстАнДАғы 
тұңғыш спОрттыҚ реАлити

 шОу ЖеңІмпАзы
Мирас Ертанов та осы Қаратал 

ауданының тумасы. Оны да жақын та-

Үштөбеде бокстан өткен соңғы 
ел біріншілігінің чемпионы бар. 
Қаратал ауданынан Қазақстанда 
өткен тұңғыш спорттық реалити 
шоуының жеңімпазы шықты. 
Бұл өлке талантты былғары 
қолғап шеберлеріне ешқашан 
кенде болмаған. Біз осы жолы 
қасиетті Қаратал ауданының жас 
боксшылары мен сол жақтың 
бокс мектебі жайлы аз-кем сөз 
қозғамақпыз.

нимыз. Түсірілім барысымен барып, 
отбасын да көрдік. Әсіресе, Алма-
ты облысының әкімдігі мен сол шақта 
облыстық ішкі саясат басқармасының 
тізгінін ұстаған Рустам Әли 
ұйымдастырған «Патриот Қазақстан» 
жобасында жақын тани түстік деуге бо-
лады. Жігітті досына қарап таниды де-
гендей Мирас та біртоға, қақ - соқпенен 
ісі жоқ боксшы. Реалити - шоу барысын-
да өзін жақсы қырынан көрсете білді. 
Мирастың жеңісіне де зор ілтипатпен 
қуандық. Оның жеңісі де үлкен ерлік. 
Өйткені, сайысқа Жетісу жерінің  мықты-
мықты деген өрендері қатысты. Іріктелген 
алынған жастар барын салып, жобаның 
финалы Талдықорған қаласының «Жа-
стар» спорт кешенінде өткен болатын. 
Міне, осы бәсекеде Қаратал ауданының 
өрені бас жүлдені еншілеп, Үштөбе бокс 
мектебінің мерейін үстем етті. Сол жо-
бадан кейін Мирас оқуын ойдағыдай 
тәмамдап, бапкерлікке бет бұрды. Біраз 
уақыт шәкірт баптаған соң бағын кәсіпқой 
бокстан сынап көрмекке тәуекел жасаған 
еді. Онда бірнеше жекпе-жек өткізіп, 
жеңістің де жеңілістің де дәмін татып 
көрді. Жалпы, Мирас өте таланнты бок-
сшы дегенді жиі естиміз мамандардан. 
Ақылды, шаршы алаңда білектің күшіне 
емес, айлаға сүйенетін боксшы дейді. Өзі 

әйгілі Серік Қонақбаевты үлгі тұтатыны 
бар. Соның өмір жолынан тағылым 
алып,  тұлғалығына тәнті екенін алға 
тартады дейді. Бізде де бөтен тілек жоқ, 
Серік ағасының жолын берсін дейміз.
Бүгін Үштөбеде бұл жігіттердің ізін ба-

сып келе жатқан жастар да жетерлік. 
Аудандық спорт мектебіне қарасты бокс 
үйірмесінің балаларын баптайтын Алмас 
Жыңғылбаевтың айтуынша, өрендердің 

қызығушылығы жа-
ман емес. Үштөбелік 
бапкерге ұлы Айдос 
көмектеседі. Осы-
лайша әкелі - балалы 
бірлесіп, жергілікті 
жастарды баулу-
да. Өзінің дәстүрі 
берік орнаған, та-
рихы бай ауданның 
бокс мектебіне табыс 
тілейміз. Болашақта 
бұл жерден әлі де 
талай Қазақстанның 
ч е м п и о н д а р ы , 
Әлем мен Олимпи-
ада ойындарының 
ж е ң і м п а з , 
ж ү л д е г е р л е р і 
шықсын! Біз соған 
сенеміз!

бақ Дәулет.
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Жалпы, Қаратал өзенін жағалай 
қоныстанған өзен аттас өлкенің 46,5 мың 
халқы бар. Аудан тұрғындарының 23,7 
мыңға жуығы экономикалық белсенді. 
Жұмыссыздық аудан халқы үшін аса 
мәселе де емес, бүгінде бұл көрсеткіш 
5 пайызды құрайды. Нақты айтқанда 
өлкеде 1188 адам жұмыссыз тұрғын 
бар. Өткен жылы жұмыссыздар саны 
1261 болған еді. Үстіміздегі жылы аудан 
көлемінде 1560 жаңа жұмыс орны ашы-
лады деп күтілген еді. Оның ішінде 816-
сы тұрақты жұмыс орыны болса, 744-і 
уақытша жұмыс болмақ. Осы көрсеткіш 
негізінде жұмыссыздық мәселесінің 
мұртын балта шабады деген сенім бар. 
Айтпақшы, шілде айына дейін 1310 
жұмыс орыны ашылған. Қазіргі кезде жо-
спар 84 пайызға орындалып отыр. 

мемлеКеттІК ҚОлДАуДАн
 ҚАғАЖу емес

2020 жыл әлем үшін де, әлемнің 
құрамдас бөлігі еліміз үшін де оңай 
жыл болмады. Ғаламды торлаған пан-
демия қай салаға болмасын өз әмірін 
жүргізді. Шыны керек, мұндай сәтте 
мемлекет халықтан көмегін аяған жоқ. 
Мәселен, өткен жылы ауданда жаңа 
форматтағы әлеуметтік көмек 1102 от-
басына беріліпті. Тарқатып айтқанда, 
5242 адамға 524 373 мың теңге 
тағайындалған. Биыл 1083 отбасына 
227617,8 мың теңге төленді. Сондай-
ақ, үстіміздегі жылы атаулы әлеуметтік 
көмек тағайындалған отбасылардың 1 
жастан 6 жасқа дейінгі балалары бар-
ларына 5739 кепілдендірілген әлеуметтік 
пакет таратылған. Бұл бағытта 29503,8 
мың теңге қаржы жұмсалған. Өткен жылы 
елге әлеуметтік көмек беру жағынан ау-
данда ауқымды тірлік аитқарылды. 
Мәселен, Қазақстан Республика-

сы Еңбек министрінің 2020 жылғы 1 
сәуірдегі №118 бұйрығына сәйкес, 
төтенше жағдай кезеңінде және шек-
теу іс-шараларын енгізуге байланысты 
шілде және тамыз айында азық-түлік, 
тұрмыстық жиынтықпен қамтамасыз 
ету мақсатында ауыз толтырып ай-
тар шаруа атқарылған. Аудандық 
Жұмыспен қамту және әлеуметтік 
бағдарламалар бөлімі тарапынан 
6-18 жас аралығындағы 1505 балаға 
38181 мың теңге көлемінде әлеуметтік 
көмек берілген. Демек әр балаға 5556 
теңгеден бөлінген. Сондай-ақ, халықты 
жұмыспен қамту орталығында тіркелген  
жұмыссыздарға және 1, 2 және 3 топтағы 
мүгедектерге, 16 жасқа дейін мүгедек 
балаларға, мүгедек бала тәрбиелеп 
отырған адамдарға 50424 мың теңге 
әлеуметтік көмек берілген. 
Әрине, Жұмыспен қамту және әлеуметтік 

бағдарламалар бөлімі тарапынан ауған 
соғысының ардагерлері де көмексіз 
емес. Мәселен, сұрапыл соғыс көрген 
ауданның 45 ардагері бөлім тарапынан 
2250 мың теңге көлемінде көмек алған. 
Жоспарға сай бүгінде қаржы 100 пай-
ыз игеріліп отыр. Чернобыль апатының 
зардабын жоюға атсалысып, адамзат 
баласы тарихындағы алапат апатпен 
айқасқан аудандағы ардагерлер де 
көмексіз емес. Өткен жылы Украинадағы 
атом апатымен күрескен атпал 16 ар-
дагерге бөлім тарапынан 800 мың 
теңге бөлінді. Биыл да қос зұлматты 
көрген ардагерлерге дәл осындай көмек 
ұсынылды. Сонымен қатар, 1941-1945 
жылдардағы Ұлы Отан соғысының 76 
жылдығына орай 195 тыл еңбеккері мен 
Ұлы Отан соғысында қайтыс болған 
жерлестеріміздің 6 жұбайына 30000 
теңге мөлшерінде біржолғы әлеуметтік 
көмек төленді. Төлемнің жалпы сома-
сы 6030 мың теңгені құрады. Сондай-
ақ, Таулы Қарабақтағы этносаралық 

ӘлеуМеттің Әлеуеті 
артып келеді

қақтығысты рет-
теуге қатысқан 3 
әскери қызметшіге 
және Тәжікстан-
Ауғанстан аумағында 
Тәуелсіз Мемлекеттер 
Достастығының ше-
караларын күзетуді 
күшейту жөніндегі 
м е м ле к е т а р а л ы қ 
шарттар мен 
келісімдерге сәйкес 
міндеттерін атқарған 8 
отандасымызға 50000 
теңге мөлшерінде 
біржолғы көмек 
берілді. 
Х а л ы қ т ы 

п а н д е м и я л ы қ 
жағдайда қолдау 
жағынан Қаратал 
әкімдігі құр алақан 
емес. Мәселен, ау-
дан әкімдігінің 
қаулысына сай 
індетке шалдыққан 
3 балаға 1237,4 мың 
теңге әлеуметтік 
көмек көрсетілген. 
Сондай-ақ, халықтың 
әлеуметтік әлжуаз 
топтарына жататын туберкулез ауруы-
мен ауырып диспансерлік есепте тұрған 
әлеуметтік көмекке 34 азаматтың құжаты 
мен өтініші қабылданып, оларға 2552,4 
мың теңге және әлеуметтік манызы бар 
аурумен ауыратын 1 адамға 87,5 мың 
теңге төленген. Ал үйден оқытылатын 34 
мүгедек баланың шығындарын өтеу үшін 
де 1290 мың теңге қаралып, бөлінген 
қаржы тиісінше игерілген. Аз қамтылған 
отбасыларды қолдау жағынан да бөлім 
қызметкерлері аянып қалмаған. Мәселен, 
атаулы топқа жататын 183 отбасында 
тәрбиеленіп жатқан балалар баратын 
мектепке дейінгі балалар мекемесіне 
6020,3 мың теңге көлемінде қаржы ау-
дарылып, бүгінде атаулы қаржы толық 
игерілген. 

«шеКтеулІ» ЖАнДАрғА 
шеКсІз КөмеК

Қоғам болғасын бәрі болады. Мінсіз 
қоғам түзілген емес. Сол азаматтық 
институттың ажырамас бөлшегі – 
мүмкіндігі шектеулі жандар. Мемлекет 
те олардың қоғамнан тыс қалмауын жіті 
қадағалап келеді. Елбасы бір сөзінде 
мүгедектер үшін еліміздің кедергісіз 
аймаққа айналуы тиістігін айтқан.
Сол мүмкіндікті олар да пайдалану-
да. Қазір оқшау қалған мүгедек жоқ. 
Бүгінде Қаратал ауданы бойынша 1679 
мүмкіндіндігі шектеулі азамат тіркелген. 
Оларға жан-жақты әлеуметтік көмек 
көрсету жағынан аудандық Жұмыспен 
қамту және әлеуметтік бағдарламалар 

бөлімі талайға үлгі. 
Мәселен, үстіміздегі 
жылдың шілде айы-
на дейін мүгедектерге 
және жалғыз басты 
қарттарға үйде көмек 
көрсету бөлімшесінде 
80 қартқа, оның ішінде 
9 мүгедекке әлеуметтік 
көмек көрсетілген. 
Сондай-ақ, мүмкіндігі 
шектеулі балаларға 
үйден әлеуметтік көмек 
көрсету бөлімшесі 
халықты әлеуметтік 
қорғау саласында 
үйде қызмет көрсету 
жағдайында арнау-
лы әлеуметтік қызмет 
көрсету стандарты-
на сәйкес, 70 балаға 
әлеуметтік күтім 
жүргізілуде. 2021 
жылы аудандағы 
м ү г е д е к т е р д і 
оңалтудың жеке 
б а ғ д а р л а м а с ы 
негізінде 87122 мың 
теңге қаралып отыр. 
Бұл қаржы негізінен 
400 мүмкіндігі шектеулі 

«Біз азаматтарымыздың лайықты өмір сүруіне жағдай жасауға, олардың 
құқықтарын қорғауға, заң үстемдігін қамтамасыз етуге міндеттіміз», - 
дегенді айтты ел президенті Қ.Тоқаев «Жаңа жағдайдағы Қазақстан: іс-
қимыл кезеңі» Жолдауында. Байқағанымыздай, елімізде азаматтардың 
өмір сүруіне қолайлы орта түзу қағидасы аса өзекті. Елбасы да, ел 
президенті де әрбір қазақстандық мемлекеттің жіті назарында екенін, 
ешқашан қолдаусыз болмайтынын жиі сөз етеді. Әрине, әлеуметтік-
экономикалық әлеуеті өрісті елімізде халықты қолдау және қорғау 
бағытында атқарылып жатқан жұмыстарды бағдарлау үшін Қаратал 
аудандық Жұмыспен қамту және әлеуметтік бағдарламалар бөлімінің 
атқарған ауқымды жұмысын саралап, таразы басына салып көрдік.

азаматқа бөлінген. Тиісінше қаржы 
игерілу үстінде әрі жұмыс мардымды 
жүргізілуде. 
«Біз оларды белсенді өмірге тарта-

мыз, олар тек жәрдемақы алып қана 
қоймайды, сонымен бірге, өздерін 
қоғамның мүшесі, пайдалы еңбеккер 
ретінде сезінетін болады», - деген еді 
Елбасы Н.Назарбаев бір сөзінде. Осы 
уақытқа дейін де, осы уақыттан кейінде 
еліміздегі мүмкіндігі шектеулі жандар 
қоғам өмірінен алшақтап қалмайды, 
мемлекеттік әлеуметтік көмекті сезініп 
келеді. Мәселен, үстіміздегі жылы 
әлеуметтік қызметтер порталы іске 
қосылды. Бұл портал арқылы мүмкіндігі 
шектеулі адамдар өз қажеттіліктеріне 
сәйкес тауарлар мен қызметтерді 
таңдай алады. Мүгедектігі бар адамдар 
оңалтудың техникалық құралдары мен 
арнаулы әлеуметтік қызметтерге 55 түрі 
бойынша тапсырыс бере алады. Бұл 
да мүмкіндігі шектеулілерге жасалған 
оңтайлы жағдай. Аудан бойынша бүгінгі 
таңда 73 жеке көмекшінің қызметіне 
мұқтаж мүгедек, 9 ымдау тілі маманының 
қызметіне мұқтаж мүгедек, 15 арнаулы 
жүріп-тұру құралдарына мұқтаж мүгедек 
тіркеліп, өз қажеттілігіне орай тауарларға 
тапсырыс беріп жүр. Сондай-ақ, 79 
мүмкіндігі шектеулі тұрғын санаторлық-
курорттық шипажай қызметін 
қабылдауға ұсыныс берсе, оның 54-і 
шипажай орнын брондаған, 25-і бүгінге 
дейін ем қабылдаған. Портал арқылы 
66 мүмкіндігі шектеулі аудан тұрғыны 
121 гигиеналық құрал алса, тифло-сур-
до құралын алуға 10 адам өтініш беріп, 
9-ы 29 арнаулы құралға қол жеткізген. 
Тиісінше, протезді ортопедиялық құрал 
алуға 83 кісі өтінім беріп, оның 28-і 35 
протезді ортопедиялық құралға қол 
жеткізген. Нәтижесінде, әлеуметтік 
қызметтер порталы арқылы оңалтудың 
жеке бағдарламасына сәйкес аудан 
мүгедектеріне техникалық көмекші 
құралдарды сатып алуға жыл басы-
нан бері 2163,1 мың теңге жұмсалған. 
Сонымен қатар ауданымыздағы 
мүгедектердің құқықтары қамтамасыз 
ету және өмір сүру сапасын жақсарту 
жөніндегі іс-шаралар жоспарын жүзеге 
асыру барысында «Инва-такси» 
қызметін дамытуға және тегін тасы-
малдау үшін ауданда бөлінген 1 авто 
көлік шығындарына облыстық қаражат 
есебінен 2021 жылға 4521 мың теңге 
бөлінді. Бұл қаржының бүгінде 2055 мың 
теңгесі игерілді, бұл жылдық жоспардың 
45,5 пайызын құрайды. 
Сондай-ақ, аудандағы 73 І топтың 

мүгедегіне жеке көмекші қызметі 
ұсынылып отыр. Оған жылдық жоспар 
бойынша 61575 мың теңге бөлініп отыр. 
Бұл қаржы 79 жеке көмекшіге негізделген. 
Ал, осы уақытқа дейін мүмкіндігі 
шектеулі жандарға қызмет көрсеткен 
73 жеке көмекшінің жалақысына 33451 
мың теңге төленді. Айтпақшы, 73 жеке 
көмекшінің 67-сі үкіметтік емес ұйым 
арқылы, 6-ауы жеке тұлға ретінде 
қызмет еткен. Сондай-ақ, І топтағы 9 
мүмкіндігі шектеулі азаматтарға ымдау 
маманы қызмет көрсетеді. Ағымдағы 
жылдың 2 ымдау маманы жалақысына 
1444,5 мың теңге мөлшерінде қаражат 
жұмсалған.

м.мАҚсым.
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ӘлеуМеттік МедИцИналыҚ саҚтандыру 
Қоры: дӘрігерге жазылу толыҚ болған 

жағдаЙда не істеу керек?

в алМатИнскоЙ 
областИ назвалИ 
лИдеров проекта 

«ASHYQ»

Әлеуметтік медициналық сақтандыру қоры біздің 
азаматтар үшін ең өзекті мәселелердің бірін көтерді – бұл 
консультациялық-диагностикалық қызметтерді ұзақ 
күту. Заңды және жеке тұлғалармен жұмыс департаменті 
Ақпараттық-түсіндіру жұмысы басқармасының басшысы 
Ирина Подскочая мұндай жағдайларда не істеу керектігін және 
уақтылы медициналық көмек алу құқығын қорғауға қалай 
қол жеткізуге болатындығын айтты.

В Алматинской области определены 
14 объектов бизнеса с наибольшим 
количеством фиксаций посетителей в 
приложении «Ashyq» за последние две 
недели. Им присвоен статус «Лидеры 
«Ashyq».

содан кейін ол өз пациенттерін жазады. 
Егер жазба бір күнге толтырылған болса, 
пациенттер өз қалауы бойынша ақылы 
қызмет ала алады. Яғни, қабылдау шарт 
бойынша міндеттемелерді орындау 
шеңберінде (уәкілетті қаржы операторы 
пациенттің қызметі үшін төлеген кезде) 
және төлем көзі пациенттің өзі болған 
кезде коммерциялық негізде жүргізіледі.
Бұл денсаулық сақтау жүйесін толық 

қаржыландырмау мәселесі, бұл туралы 
бәріміз білеміз. Бізде әлі де халықтың 
медициналық көмекке деген қажеттілігін 
толық өтеу үшін қаражат жетіспейді. 
Сондықтан МӘМС жүйесі енгізілді, 
бұл отандық денсаулық сақтауды 
қаржыландыру көлемін едәуір арттыруға 
және консультациялық-диагностикалық 
қызметтердің қолжетімділігін арттыруға 
мүмкіндік берді.
– Егжей-тегжейлі түсіндіргеніңіз 

үшін рахмет. Егер пациент басқа 
бірлесіп қызмет көрсететін 
клиникаға жолдама ала алмаса, не 
істеуі керек?
– Егер учаскелік дәрігер паци-

ент таңдаған Қордың жеткізушілері 
арасындағы клиникаға тар маманға 
немесе диагностикалық зерттеулер 
жүргізуге жолдама беруден бас тартса, 
онда сіз осы емханадағы пациенттерге 
қолдау көрсету қызметіне хабарласып, 
жағдайды түсіндіріп, өз құқықтарыңызды 
талап етуіңіз керек. Қызмет жергілікті 
жерлерде мәселелерді бірден шешу 
үшін арнайы құрылған.
Егер пациенттерді қолдау қызметінде 

де түсіністікке қол жеткізу мүмкін бол-
маса, емхана басшысының емдеу 
бөлімі жөніндегі орынбасарына немесе 
басшының өзіне жүгінуге болады. 
Мәселені шешу мүмкін болмаған 

жағдайда 1406 нөміріне хабарласуға 
болады, бұл халықтың өтініштерін 
қабылдайтын Қордың жедел желісі. Сон-
дай – ақ, басқа байланыс арналары бар-
бұл Qoldau 24/7 мобильді қосымшасы, 
@SaqtandyryBotв Telegramжәне Ресми 
сайт fms.kz. Ең бастысы-өздеріңіздің 
құқықтарыңыз туралы білу және оларды 
қорғаудан қорықпау!

«әлеуметтік медициналық 
сақтандыру қоры» 

КеАҚ Алматы облысы
 бойынша филиалы

Из 14 объектов-лидеров выявленных в пери-
од с 14 июля по 28 июля 7 - объекты обще-
ственного питания, 3 - бассейны, 2 – СПА 
центры, 1 – кинотеатр и 1 детский развлека-
тельный центр: 
1. ТЯН А.Г.
2. РАХИМОВ Б.К.
3. АЛИМАНОВ М.С.
4. ТОО «STATUS TDK»
5. ТОО «THE CASPIAN INTERNATIONAL 

RESTAURANTS COMPANY (КАСПИАН ИН-
ТЕРНЭШНЛ РЕСТРОНГЗ КОМПАНИ)»
6. МАМЕДОВ А.Б.
7. БЕКТЕМИРОВ К.Б.
8. ТОО «ПЕРВОМАЙСКИЕ ПРУДЫ»
9. ТОО «АКВАПАРК ГАВАЙИ» (AQUAPARK 

HAWAII)
10. ТОО «РАДИО ҚАЙНАР»
11. ТОО «EMC.KZ»
12. УШПАЕВ Е.О.
13. МУСИН М.К.
14. МАРТЫНЕНКО С.В.
По словам предпринимателя Болата Рахи-

мова, проект «Ashyq» позволил реанимиро-
вать бизнес и минимизировать риски зараже-
ния COVID-19.
«По началу у людей возникал вопрос о це-

лесообразности приложения. Но сейчас их 
мнения изменились. Сканирование QR-кода 
гарантирует безопасность посетителям и 
персоналу заведения. Мы с самого начала 
соблюдаем все санитарные нормы и усло-
вия участия в проекте «Ashyq» и призываем 
других субъектов предпринимательства не-
пременно придерживаться всех правил», - от-
метил предприниматель. 
ТОО «STATUS TDK» - один первых объектов 

общественного питания, получивших  QR-код. 
«Мы по сей день добросовестно выполняем 

свою работу, строго ведем регистрацию по-
сетителей по QR-коду. Благодаря этому мы 
по сути вернулись в прежний режим работы. 
Кроме того, все сотрудники нашего комплекса 
получили вакцину. Для нас очень важно обе-
спечить безопасность здоровья наших гостей 
и работников. Прошу всех коллег придержи-
ваться установленных правил, чтобы наш 
бизнес мог работать и дальше», - отметила 
директор комплекса Гульнара Джураева.
Список участников проекта для присвоения 

статуса «Лидеры «Ashyq» формируется мест-
ным исполнительным органом и размещает-
ся на сайте акимата.
Участнику проекта, получившему статус «Ли-

деры «Ashyq», предоставляются следующие 
льготы: 
участники проекта в «красной» зоне работа-

ют по условиям «желтой» зоны; 
участники проекта в «желтой» зоне работают 

по условиям «зеленой» зоны; 
участникам проекта в «зеленой» зоне допол-

нительно продлевается режим работы на 2 
часа, а также увеличивается заполняемость 
объекта на 10%.
Директор Палаты предпринимателей Алма-

тинской области Асет Шаяхметов сообщил, 
1681 предпринимателей в районах и городах 
области внедрили мобильное приложение 
«Ashyq».  Участников пилота Ashyq – 1091, 
тестовом режиме -  590. - 49 участников про-
екта исключены из проекта в связи с нулевы-
ми показателями по чекину посетителей.

пресс-служба 
палаты предпринимателей

 Алматинской области.

Пациенттердің консультациялық-
диагностикалық қызметтер (КДҚ) 
алуды ұзақ күту проблемасын шешу 
жалпыға ортақ міндет болып табы-
лады. Өңірлерде денсаулық сақтау 
басқармалары КДҚ қолжетімділігіне мо-
ниторинг жүргізуде. Жағдайды жақсарту 
үшін қажетті қызметтер бойынша ӘМСҚ 
жеткізушілерінің тізімі кеңейтіледі.
– Ирина Владимировна, пациентті 

көрсетілетін қызметпен 
қамтамасыз етуге қатысты 
медициналық ұйымдарға қойылатын 
қандай да бір талаптар бар ма? 
– Медициналық ұйым мен ӘМСҚ 

арасындағы шарт талаптарының орын-
далуына мониторинг жүргізу қағидалары 
бойынша, егер КДҚ күту ұзақтығы 
күнтізбелік 10 күннен асатын болса, онда 
бұл шарт талаптарының бұзылуы бо-
лып табылады. Бұл үшін медициналық 
ұйымдарға Қормен осы қызметті төлеген 
кезде ақша алу түрінде айыппұл салына-
ды. Сондықтан клиникалар пациенттерді 
қажетті медициналық қызметтермен 
уақтылы қамтамасыз етуге мүдделі 
болуы керек. Алайда, іс жүзінде кейде 
азаматтар тар маманға ұзақ уақыт бара 
алмайды немесе егер бұл жоспарлы тек-
серу болса, компьютерлік томографияға, 
УДЗ-ге, рентгенге жазыла алмайды. 
– Осындай мысалды қарастырайық. 

Науқас невропатологтың 
қабылдауына жолдама алды, бірақ 
тіркеу бөлімінде ол ағымдағы айға 
арналған жазбаның толық екенін 
біледі. Келесі айдың басында орын-
дар да жоқ. Белгілі болғандай, осы 
емханада жазба келесі айдың 20-да 
ашылады және тез толтырылады. 
Невропатологтың қабылдауына 
жету үшін пациент не істеуі керек?
– Емхана өз пациенттерін қажетті 

медициналық қызметтермен қамтамасыз 
етуі тиіс. Егер ол өзінде қажетті қызметті 
уақтылы көрсете алмаса, онда пациент 
оны бірлесіп орындау шарты бойынша 
басқа клиникада алуға құқылы. Мұндай 
жағдайда қайтадан учаскелік дәрігердің 
қабылдауына жазылу қажет (өйткені бұл 
жоспарлы жағдай бойынша өтініш) және 
дәрігерден емханада бірлесіп орындау 
шарты жасалған басқа медициналық 
ұйымға жаңа жолдама сұрау қажет. Егер 
жағдай шұғыл болса, онда сіз тек кезек 
күту тәртібіне жүгініп, жағдайды түсіндіре 
аласыз. Жолдама ақпараттық жүйеде 
беріледі. Пациенттің өтініші бойынша 
қағаз түрінде берілуі мүмкін. 
– Егер учаскелік дәрігер 

невропатологтың кеңес беру 
қызметі бойынша басқа клиника-
лармен келісім-шарт жоқ деп айтса 
немесе ол өз емханасының бірлесіп 
орындаушылары туралы білмесе, 
науқасқа не істеу керек? 
– Пациент өзіне қажетті медициналық 

қызметі бар медициналық ұйымды өз 
бетінше табуға құқылы. Содан кейін оның 
Қордың жеткізушісі екенін тексеріңіз-ол 
үшін Қордың ресми сайтына өтіңіз fms.
kz және «Медициналық қызметтерді 
сатып алу» бөлімінде «Денсаулық 
сақтау субъектілерінің дерекқоры» 
тізбесінде немесе «ҚДҚ қызметтерді  
жеткізушілері» тізбесінде медициналық 
ұйымның бар-жоғын тексеру қажет. Егер 
қалаған медициналық ұйым Қордың 
жеткізушілері арасында болса, онда осы 
клиникаға учаскелік дәрігерден жолдама 

сұраңыз. 
Әдетте, учаскелік дәрігерлер қандай 

клиникалар бірлесіп қызмет көрсете 
алатынын білмейді, өйткені олар көп 
және тізім күн сайын толықтырылуы 
мүмкін. Пациенттер мұндай ақпаратты 
өз медициналық ұйымының жауап-
ты қызметкерінен сұрай алады. Бірақ 
процесті жеңілдету және жеделдету үшін 
пациент осы қызметті алғысы келетін 
жерді өзі хабарлағаны жөн. 
Алайда, таңдалған клиникадағы кезек 

те толық  болуы мүмкіндігін де ескеру 
қажет. Сондықтан, бастапқыда қажетті 
кезеңге жазба мүмкіндігін нақтылаған 
дұрыс.
– Пациенттің жүйеде жолдамасы 

болғанымен, бір-екі ай гинекологтың 
қабылдауына жазылу сияқты про-
блема. 
– Гинекологқа жазумен ешқандай 

проблемалар болмауы керек, өйткені 
алғашқы медициналық-санитарлық 
көмек (БМСК) орталықтарында 
мамандардың минималды жиынтығы 
бар, оның ішінде штаты фертильді 
жастағы әйелдердің қалыпты са-
нына есептелген гинекологтар бар. 
Сондықтан, егер гинекологтың мини-
малды қызметтері қажет болса, науқас 
тіркеуге жазыла алады.
– Сондай-ақ, пациенттердің жиі 

қоятын сұрақтары: мысалы, неге 
клиникада ультрадыбыстық жазба 
екі айға толықтырылып қалады, 
бірақ сонымен бірге сол науқас ақылы 
түрде болса, бірден қабылдана ала-
ды? Күніне жазбаның белгілі бір 
мөлшері бар ма? 
– Бұл жүйенің жалпы қалай жұмыс 

істейтінін түсіндіру қажет, бұл жалпы 
әлемдік тәжірибе. Медициналық ұйым 
қаржы операторымен (Қазақстанда бұл 
әлеуметтік медициналық сақтандыру 
қоры) ТМККК шеңберінде қандай да 
бір қызметтер бойынша және ӘМСҚ-да 
белгілі бір сомаға, яғни барлық кезеңге 
көрсетілген қызметтер санына бір жылға 
шарт жасасады. Бұл ретте клиникалар-
мен жасалған шарттар жыл бойы қайта 
қаралады, қажеттілік бойынша көлемдер 
ұлғаяды. 
Тиісінше, келісім-шарттағы жалпы 

көлемге сүйене отырып, әр медициналық 
ұйым күніне қызмет санын жоспарлайды, 


